
№ 94 (4346)
27 лістапада 2018 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
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Падпісацца на «Народную Волю»  можна ў любы дзень  
у любым паштовым аддзяленні ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

ВЯРТАЮЧЫСЯ ДА НАДРУКАВАНАГА

ПАМЯЦЬ

«Асадзі  назад!..»

ОБЩЕГОСУДАРСТВЕННАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ 10 020 938 942,0
Государственные органы общего назначения 605 635 393,0
государственные органы, обеспечивающие деятельность  
Президента Республики Беларусь 20 575 367,0
представительный и законодательный орган Республики Беларусь 16 852 484,0
органы государственного управления и другие органы  
исполнительной власти общего назначения 117 739 597,0
финансовые и налоговые органы 277 819 184,0
органы государственной статистики 56 962 445,0
государственные архивы 6 139 301,0
иные государственные органы и организации 109 547 015,0
Международная деятельность 276 486 978,0
открытие и содержание дипломатических представительств  
и консульских учреждений Республики Беларусь за рубежом 142 258 136,0
международное сотрудничество 19 726 399,0
международные культурные и информационные связи 957 739,0
аппараты уставных органов межгосударственной интеграции 23 871 706,0
отчисления в бюджет Союзного государства 56 265 000,0
международное научно-техническое сотрудничество 15 585 521,0
прочие вопросы, связанные с международной деятельностью 17 822 477,0
Обеспечение проведения выборов и референдумов 19 443 961,0
Обслуживание государственного долга Республики Беларусь 2 536 582 011,0
обслуживание внутреннего государственного долга 589 677 788,0
обслуживание внешнего государственного долга 1 946 904 223,0
Государственный материальный резерв 98 081 835,0
Фундаментальные научные исследования 93 127 222,0
фундаментальные научные исследования 93 127 222,0
Прикладные исследования в области общегосударственной деятельности 71 233 047,0
Резервные фонды 1 220 412 473,0
резервный фонд Президента Республики Беларусь 1 201 100 000,0
из них резервный фонд, сформированный за счет поступления  
дополнительных доходов 300 000 000,0
финансовая помощь юридическим лицам и индивидуальным  
предпринимателям 4 786 473,0
фонд финансирования расходов, связанных со стихийными  

20 лістапада ў «Народнай 
Волі» быў надрукаваны 
артыкул дацэнта, сацыёлага 
Васіля Русовіча «Пражорлівы 
дзяржаўны апарат…». 
Паколькі ў ім закраналася 
звышхвалюючая тэма, звяза-
ная з расходаваннем сродкаў 
агульнанацыянальнага бюд-
жэту, то ён выклікаў шырокі 
рэзананс. Як і прадбачы-
лася, газетная публікацыя 
стала прадметам надзвы-
чай гарачага абмеркавання 
ўдзельнікаў тэлевізійнай пера-
дачы «Клуб рэдактараў». І ў 
гэтым нічога благога не было 
б, калі б не адна акалічнасць. 

Танальнасць маналогаў вяду-
чага Г.Давыдзькі і некато-
рых яго памагатых нагад-
вала тыя змрочныя часы, 
калі людзей пасля падобных 
абвінавачванняў ставілі да 
сценкі альбо ў лепшым выпад-
ку адпраўлялі на Салаўкі без 
права перапіскі. З экрана 
даносілася: «Куда смотрит 
Министерство информации?», 
«Доцент, социолог – что он 
себе позволяет?» Ці: «Эту ста-
тью можно расценивать, если 
бы я был в какой-то комиссии 
и которая определяет это, как 
абсолютно голый экстремизм, 
как экстремистcкое явление».

Не будзем далей цыта-
ваць спадара-таварыша 
Давыдзьку. Спішам яго 
эмацыйны запал на тое, 
што хоць ён і вядзе «Клуб 
рэдактараў», але вопытным 
рэдактарам, як і знакамітым 
журналістам, назваць яго не 
выпадае, ён больш вядомы 
як былы артыст (не народ-
ны) і цяперашні кіраўнік гра-
мадскага аб’яднання «Белая 
Русь». Хоць, зазначым, нічога 
незвычайнага няма ў тым, 
што ён вырашыў на свой 
розум публічна адрэцэнза-
ваць артыкул дацэнта, сацы-
ёлага Васіля Русовіча. Аўтар 

публікацыі і рэдакцыя газеты 
«Народная Воля» выказалі б 
яму ўдзячнасць, калі б гэта 
было зроблена кампетэнтна, 
у адпаведнасці з законамі 
жанру. Ды, як кажуць, не па 
Сеньцы шапка!

Генадзь Давыдзька сцвяр-
джае, што «в проекте бюдже-
та 65% запланированы расхо-
ды на оплату труда, пенсии, 
стипендии, пособия и другие 
выплаты». Цікава было б 
даведацца, якім калькулятарам 
ён карыстаўся. Бо артыкулы 
расходавання дзяржбюджэ-
ту на 2018 год утрымліваюць 
наступныя лічбы: 

– ахова здароўя – 4,53 пра-
цэнта;

– адукацыя – 4,44;
– сацыяльная палітыка – 8,98;
– фізічная культура, спорт, 

культура і СМІ – 1,97 працэнта.
Калі падсумуем, то нават 

20 працэнтаў не атрымаем…
Сцвярджэнні Г.Давыдзькі 

наконт таго, што з бюджэту пра-
дугледжваюцца выплаты пенсій, 
– безумоўна, ад нячысціка. Для 
гэтага ёсць Фонд сацыяльнай 
абароны насельніцтва. Калі з 
бюджэта пакрываюцца пенсіі, то 
толькі сілавікоў, а іх у агульнай 
масе пенсіянераў – дробязь.

На пачатку 2018 года 

Міністэрства фінансаў 
Рэспублікі Беларусь падрых-
тавала добра ілюстраваную 
аналітычную метадыч-
ку «Бюджет Республики 
Беларусь для граждан на 
2018 год», дзе ўсім і кожна-
му «разжевало» не толькі 
куды і колькі накіроўваецца 
грошай з бюджэту, але нават 
патлумачыла і наглядна 
паказала, чым дзяржаўны 
бюджэт адрозніваецца ад 
кансалідаванага. Гляньце, калі 
ласка, вось на такую табліцу 
(на жаль, інфармацыя, якая 
ўтрымліваецца ў ёй, на бела-
рускай мове не прадстаўлена).

бедствиями, авариями и катастрофами 14 526 000,0
Другая общегосударственная деятельность 518 764 649,0
свободные экономические зоны 2 200 811,0
иные общегосударственные вопросы 516 563 838,0
из них:
государственная инвестиционная программа 198 513 000,0
республиканский централизованный инновационный фонд 108 867 809,0
увеличение доли государства в уставных фондах  
(в том числе приобретение акций) 9 000 000,0
возмещение юридическим лицам 50 процентов от суммы  
процентных платежей по внешним государственным займам  
и внешним займам, полученным под гарантии  
Правительства Республики Беларусь 66 657 395,0
Межбюджетные трансферты 4 581 171 373,0
трансферты бюджетам других уровней 3 165 371 373,0
трансферты государственным внебюджетным фондам 1 415 800 000,0
НАЦИОНАЛЬНАЯ ОБОРОНА 1 104 673 454,0
Оборона и Вооруженные Силы Республики Беларусь 1 032 792 922,0
Обеспечение мобилизационной подготовки и мобилизации 59 454 365,0
Другие вопросы, связанные с национальной обороной 12 426 167,0
СУДЕБНАЯ ВЛАСТЬ, ПРАВООХРАНИТЕЛЬНАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ  
И ОБЕСПЕЧЕНИЕ БЕЗОПАСНОСТИ 2 120 795 154,0
Органы внутренних дел 791 019 132,0
Органы прокуратуры 60 886 599,0
Органы пограничной службы 197 458 569,0
Органы и организации уголовно-исполнительной системы 189 786 414,0
Органы государственной безопасности 163 507 816,0
Органы судебной власти 121 280 573,0
Таможенные органы 123 329 237,0
Органы и подразделения по чрезвычайным ситуациям 230 858 484,0
Предупреждение и ликвидация последствий чрезвычайных ситуаций 1 732 882,0
Прикладные исследования в области правоохранительной деятельности  
и обеспечения безопасности 1 065 150,0
Другие вопросы в области правоохранительной деятельности  
и обеспечения безопасности 239 870 298,0

Часть расходов республиканского бюджета в 2018 году (рублей)

Згодна з падлікамі, рас-
ходы на агульнадзяржаўную 
дзейнасць складаюць 50,74 
працэнта ўсяго бюджэту. 
Многія лічбы даюць поўнае 
ўяўленне, колькі грашо-
вых сродкаў выдзяляецца ў 
нас, скажам,  на ўтрыманне 
дзяржаўнага апарату. Вось 
тут Васілю Русовічу, аўтару 
вышэйназванай публікацыі, як 
і журналістам, якія рыхтавалі 
яе да друку, а таксама рэдак-
тару, які даў ёй «зялёнае 
святло», трэба павініцца і 
адкрыта сказаць: у артыку-
ле дапушчана блытаніна ў 
паняццях. Расходы, звяза-
ныя з дзяржаўнай дзейнасцю, 

дзяржаўным будаўніцтвам, 
– гэта не толькі расходы на 
ўтрыманне дзяржаўнага апа-
рату. Хоць спадару Давыдзьку 
не трэба было так заўзята, 
так апантана абараняць 
чыноўнікаў. Іх у нас сапраўды 
процьма. Што ні структу-
ра, то можна скарачаць і 
скарачаць. А што тычыцца 
карыкатуры, то на тое яна 
і карыкатура, каб выклікала 
смех, абурэнне і г.д. Ні 
аўтар артыкула, ні газета не 
праводзілі паралеляў паміж 
дзяржслужачымі і баранамі 
альбо казламі, як гэта зрабіў 
Давыдзька падчас тэлеперада-
чы. Праблема, падкрэсліваем, 

у іншым: што і казаць, шмат, 
вельмі шмат траціцца ў нас 
грошай на ўтрыманне раздзь-
мутага дзяржаўнага апарату!

Мы, беларусы, жывём на 
сваёй зямлі, мы любім нашу 
краіну, жадаем бачыць яе 
квітнеючай, з высокім дабра-
бытам людзей. І менавіта 
з гэтага выцякае пытан-
не: ці правільна, ці разум-
на размяркоўваецца наш 
агульнанацыянальны бюд-
жэт? На сённяшні дзень гэта 
вострадыскусійная прабле-
ма. І спадар Русовіч, мабыць, 
мае рацыю, калі лічыць, 
што САЦЫЯЛЬНЫ БЛОК 
БЕЛАРУСКАГА БЮДЖЭТУ 

ПАВІНЕН УЖО СЁННЯ 
БЫЦЬ ПАВЯЛІЧАНЫ З 20 
ПРАЦЭНТАЎ ДА 50–70. Пры 
гэтым ён прыводзіць у пры-
клад Саудаўскую Аравію. 
Галоўнае яе дасягненне – 
сацыяльная дапамога кожнаму 
жыхару з боку дзяржавы ад 
нараджэння:

1.Нарадзілася дзіця – атры-
майце 70.000 долараў.

2.Стварылі сям’ю – яшчэ 
64.000 долараў на набыццё 
кватэры.

3.Адукацыя і медыцына – 
бясплатныя.

4.Адукацыя і стажыроўка 
за мяжой – за кошт дзяржавы.

5.Вырашылі адкрыць улас-

ны бізнес – вось вам аднаразо-
вая матэрыяльная дапамога ў 
памеры 50.000 долараў.

6.Камунальныя паслугі 
ды плата за электрычнасць – 
адсутнічаюць.

7.Вырашылі набыць ва 
ўласнасць аўтамабіль – 50 
працэнтаў яго кошту аплаціць 
дзяржава.

8.Крэдыты на набыццё 
аўтамабіля і кватэры – беспра-
цэнтныя (http://www.bolshoyvopros.
ru/questions/1816883-pochemu-
u-saudovskoj-aravii-nahodjatsja-
sredstva-na-podderzhku-grazhdan.
html).

Вядома ж, Саудаўская 
Аравія – не Беларусь, але 
імкнуцца да таго, што яна мае, 
мы павінны.

Дарэчы, сацыяльны 
блок у бюджэтах шэрагу 
еўрапейскіх краін дасягае 
50–70 працэнтаў, а ў Беларусі 
– нейкіх няпоўных 20.

Аўтар артыкула, які 
выклікаў шквал эмоцый у 
Г.Давыдзькі, лічыць такі рас-
клад беларускага бюджэту 
няправільным, а ў адказ пачуў: 
«Асадзі назад!..»

Што ж, дэмакратыя 
па-беларуску!

Рэдакцыя газеты «Народная Воля».

                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр ФЕДУТА

Кто готовит 
революцию?!
Мне показалось или я ослышался? Цитирую все 

ту же новостную ленту государственного агентства 
БЕЛТА: «Но самое главное – у всей вертикали власти 
экзамен – парламентские и президентские выборы. Я 
это никогда не скрывал и не скрываю. Это экзамен, 
который мы все будем сдавать. Мы не будем довлеть 
над народом и продвигать какую-то одну кандидату-
ру. Мы должны подойти к выборам так, чтобы в умах 
людей даже не было альтернативы».

Я не об экзамене, в достоверность результатов 
которого, полагаю, не верят многие. Я о такой фразе 
Александра Лукашенко: «...Чтобы в умах людей даже не 
было альтернативы».

Проблема в том, что альтернатива есть всегда; плохая 
она или хорошая – другой вопрос. Ее наличие дает воз-
можность любой действующей власти избежать ответ-
ственности за содеянное. Сегодня один правитель, завтра 
другой правитель; и мирный уход каждого гарантирует 
обществу и государству отсутствие потрясений и бурь. 
Это как паровой котел: выпустил лишек пара – и машина 
может работать дальше. Спокойно работать.

Пугает именно отсутствие альтернативы. Оно вселя-
ет в людей ощущение безысходности. И дальше можно 
сколько угодно уговаривать молодежь оставаться жить и 
работать в собственной стране. Не подействуют уговоры. 
Она ведь видит: альтернативы нет, а значит, нужно давать 
дёру отсюда. Жизнь ведь дается человеку всего один раз, и 
прожить ее хочется… просто хочется прожить спокойно, 
зарабатывая на достойное будущее своих детей, а не на 
льготные участки земли в «Дроздах» отставным генералам 
КГБ, которые потом построенные на них особняки про-
дают за баснословное количество долларов или сдают в 
аренду. И бесполезно твердить о том, что будет вестись 
безусловная и последовательная борьба с теми, кто пере-
продает втридорога купленное по льготным ценам или 
построенное по льготным кредитам жилье. Люди-то не 
слепые и не идиоты, они знают, сколько улучшивших 
таким образом свое жилищное положение персон имели 
отношение к власти. Знают. А те только хихикают в ладош-
ку: мол, всех не пересажаешь – альтернативы-то нет!

Именно безысходность порождает революции. 
Когда вчерашнего кумира завтра поднимают на вилы. 
Помнится, «Отец Родины» (он же «Гений Карпат») 
Николае Чаушеску утверждал в августе 1989 года:

– Скорее Дунай потечет вспять, чем в Румынии 
начнется перестройка.

С августа до 21 декабря времени прошло не так уж 
и много. Котел рванул. И рванул именно потому, что 
альтернативных путей для выпуска пара предусмотре-
но не было. Наоборот, их затыкали настолько усердно, 
что смертельный исход был попросту неизбежен.

И наоборот. Практически все социалистические 
лидеры, сумевшие пар выпустить, спокойно умерли в 
своей постели. Некоторым, правда, успели потрепать 
нервы преемники – ну так сами виноваты, засижи-
ваться не следовало. Их же соратники слишком долго 
ждали, пока «отцы родины» соблаговолят допустить к 
власти внутрипартийную альтернативу.

Наличие альтернативы предполагает наличие диа-
лога. Страх перед альтернативой отчетливо свиде-
тельствует не о силе власти, а о ее неуверенности в 
себе. Сильная власть охотно демонстрирует альтерна-
тиву – причем даже не пугает ею избирателя, а просто 
демонстрирует: посмотрите, их программа хуже, они 
не знают, что делать, чтобы вы стали жить лучше. 
Безальтернативность – это три срока подряд обещать 
среднюю зарплату в 500 долларов, зная, что она невоз-
можна и что немедленно после выборов ветры вернут-
ся на круги своя… И при этом свято верить в то, что 
избиратель – идиот, который ничего не заметил.

Когда глава государства заговорил о безальтерна-
тивности, это, я считаю, верный признак того, что кто-
то в высших эшелонах готовит революцию. Иначе дали 
бы выпустить пар из котла. Но – нет. Новым револю-
ционерам нужен взрыв, чтобы кого-то ошпарило уже 
окончательно, в надежде на то, что уж они-то сами 
сумеют увернуться.

Боюсь, мало не покажется всем.
Не нужно революций. Нужна мирная альтернати-

ва, нормальная конкуренция политических программ. 
Тогда есть шанс, что все уцелеем.

Патрыёты ўшанавалі 
герояў Слуцкага 
Збройнага Чыну

няроўным змаганні нашу 
Айчыну ад маскоўска-
бальшавіцкай арды. Гэта 
быў працяг тытанічнага зма-
гання нашай нацыі супраць 
захопнікаў з усходу, якое 
беларусы вялі на працягу 
стагоддзяў, баронячы, мож-
на сказаць, усю еўрапейскую 

цывілізацыю. І абуральна, 
што дагэтуль існуючыя ў 
Беларусі ўлады адмаўляюцца 
ўшанаваць нацыянальных 
герояў помнікамі і адкрыццём 
гістарычнай праўды для нашага 
народа і ўсяго свету. Ставяцца 
на беларускай зямлі помнікі 
чужынскім генералам і каза-

кам, якія заваёўвалі Беларусь 
і залівалі яе крывёй, а пра 
сапраўды нацыянальных герояў 
стараюцца не ўзгадваць.

Валерый БУЙВАЛ, 
 кіраўнік інфармацыйнай 

камісіі Кансерватыўна-
Хрысціянскай  
Партыі – БНФ.

25 лістапада на заклік 
Кансерватыўна-Хрысціянскай 
Партыі – БНФ беларускія 
патрыёты правялі традыцый-
ныя мемарыяльныя мера-
прыемствы на гераічнай 
Случчыне. Адбыліся шэсці 
і мітынгі на месцах баёў 
Слуцкага Збройнага Чыну: у 
Грозаве, Семежаве і Чырвонай 
Слабадзе. Грамада гукала: 
“Жыве Беларусь!”, “Жыве 
вечна!”. Да крыжоў, усталя-
ваных у мінулыя гады, былі 
ўскладзены кветкі і вянкі, 
запалены знічкі. Ва ўсіх мес-
цах Слуцкага Збройнага Чыну 
ўдзельнікі акцыі спявалі 

ваярскія песні і гімн “Магутны 
Божа”.

Быў заслуханы зва-
рот Зянона Пазьняка, 
старшыні Кансерватыўна-
Хрысціянскай Партыі – 
БНФ. Вёў мітынгі Алесь 
Чахольскі, адказны сакра-
тар КХП–БНФ. З прамовамі 
выступілі Юрый Беленькі, 
выканаўца абавязкаў у 
Беларусі старшыні партыі, 
і шэраг іншых асоб. Яны 
распавялі пра гісторыю 
Слуцкага Збройнага Чыну і 
ахвярны подзвіг Беларускай 
Народнай Арміі, якая пад 
сцягам БНР бараніла ў 

Пашынян  
не прыедзе 

 ў Мінск
Сёння, 27 лістапада, у белару-

скай сталіцы пройдзе пасяджэнне 
Еўразійскага міжурадавага саве-
та з удзелам кіраўнікоў урадаў 
краін Еўразійскага эканамічнага 
саюза (ЕАЭС) і старшыні Калегіі 
Еўразійскай эканамічнай камісіі 
(ЕЭК) Тыграна Саркісяна. 
Старшынстваваць на саміце бу- 
дзе расійскі прэм’ер Дзмітрый 
Мядзведзеў.

Учора армянскія СМІ 
паведамілі, што на мінскае пася-
джэнне не паедзе выконваючы 
абавязкі прэм’ер-міністра Арменіі 
Нікол Пашынян.  Яго заменіць 
выканаўца абавязкаў першага віцэ-
прэм’ера Арарат Мірзаян. 

Ігар ЗАЛЕСКІ.

СТАЛА ВЯДОМА…

ДАСЛОЎНА

Сяргей РУМАС:
– Сярэдні заробак павінен скласці ў наступным годзе 

не менш за 1025 рублёў. Зарплата ў бюджэтным сектары 
павінна быць не менш за 80% ад сярэдняй заработнай платы, 
то бок на ўзроўні 820 рублёў – гэта ў сярэднім па годзе. 

ПРАГНОЗЫ

Эпідэміі грыпу не будзе?
Міністр аховы здароўя Валерый Малашка распавёў на 

тэлебачанні, што ўздым захворвання на грып у Беларусі 
чакаецца пад канец студзеня – на пачатку лютага.

У той жа час ён дадаў, што сур’ёзнай эпідэміі грыпу 
не чакаецца. Прышчэпкі ад грыпу зробіць аптымальная 
колькасць насельніцтва краіны, і аптэкі гатовы да магчымага 
ўсплёску захворвання.
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Анна КРАСУЛИНА: 
«С послом Великобритании 
мы 40 минут обсуждали 

эту ситуацию…»

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Эта ситуация имеет 
огромный резонанс, сама 
Анна заявила, что будет 
оспаривать это решение. 
Мы поинтересовались у нее 
последними новостями по 
данному делу. 

– Анна, может, наши 
органы спохватились, поня-
ли, что перемудрили, и 
отменили свое решение о 
вашей высылке из страны?

– Новости приходят каж-
дый день, но они пока на 
уровне, можно сказать, ощу-
щений. Мне каждый день раз-
ные люди говорят про абсурд-
ность обвинений в мой адрес, 
абсурдность ситуации, прак-
тически у всех ощущение, что 
власти откатят назад с моей 
высылкой. Но мне кажется, 
что время для оптимизма еще 
не пришло. Несколько дней 
назад был взломан мой акка-
унт в мессенджере «Telegram». 
Мало того, что это абсолют-
но незаконно, это значит, что 
против меня в любой момент 
может быть организована 
провокация. Так что с отменой 
решения все не так просто.

Кроме того, под статьями 
о моей высылке, под моими 
интервью сразу появилось 
огромное количество коммен-
тариев «троллей». Это ано-
нимные персонажи, задача 
которых – вызвать у читателя 
негативное отношение ко мне. 
Их аргументы однотипны, их 
набор ограничен: правиль-
но, что ее высылают; человек 
с российским паспортом не 
имеет права заниматься поли-
тикой в Беларуси; раз она жен-
щина, так пусть сидит дома и 
варит борщ и тому подобное. 
Эти комментарии лишены 
логики и последовательности 
– то меня называют агентом 
Кремля, то утверждают, что 
я работаю на американский 
Госдеп. Тон комментариев, как 
правило, злобный и оскорби-
тельный. И это могло бы рас-
строить, если бы не очевид-
ность того, что все это орга-
низованная кем-то кампания. 

Одна из положительных 
сторон ситуации, в которой 
я оказалась, – это возмож-
ность убедиться, насколько 
замечательны наши люди! 
Мне постоянно звонят, под-
держивают, спрашивают, 
чем помочь. Ни разу ни я, 
ни муж, ни сын с дочкой не 
ощутили отчуждения, насто-
роженности… 

– Поддержка обычных 
людей – это, конечно, здо-
рово! А есть ли реакция 
международных структур, 
России? Вы же обращались 
в посольство Российской 
Федерации…

– Все высказались одно-
значно: решение о высылке не 
имеет законных оснований, то 
есть оно политически моти-
вировано. В общем, понятно: 
меня высылают, чтобы осла-

бить Объединенную граждан-
скую партию. 

Это очевидно и для меж-
дународного сообщества. 
Жозеф Доль, президент ЕРР 
(это крупнейшее объедине-
ние правоцентристских пар-
тий Европы, членом которо-
го является и ОГП), в своем 
«Твиттере» призвал вла-
сти Беларуси пересмотреть 
решение о моей высылке 
– незаконное и негуманное. 
Все послы ЕС, работающие 
в Минске, следят за этим 
делом. Посол Ее Величества 
Королевы Великобритании 
Фиона Гибб (на фото справа) 
пригласила меня на личную 
встречу, мы 40 минут обсужда-
ли эту ситуацию. Она пообеща-
ла передать информацию пра-
вительству Великобритании. 

Посольство России я про-
информировала о происхо-
дящем, описала факты. Слов 
«прошу защитить» или «про-
шу помочь» не писала, а толь-
ко – «информирую», потому 
что я прекрасно понимаю, что 
они будут действовать исхо-
дя из собственных интересов, 
но не из моих. Меня пригла-
сили в посольство 26 ноября 
на встречу на уровне началь-
ника консульского отдела. 
Почувствуйте разницу – посол 
Ее Величества Королевы 
Великобритании и начальник 
консульского отдела посоль-
ства Российской Федерации.

– Анна, как будете дей-
ствовать дальше? В интер-
вью «Народной Воле» вы 
говорили, что обязательно 
решение УВД Московского 
района Минска обжалуете в 
ГУВД Мингорисполкома, а 
если понадобится, то пойде-
те в суд…

– Обязательно обжалую. 
Во все инстанции. Те же 
тролли уже кинулись писать: 
«Так она в суд не пода-
ла!..»  Отвечаю: обязательно 
подам! Но сначала по этому 
делу надо подавать жало-
бу в городское управление 
внутренних дел. Мы с моим 
адвокатом ее уже подгото-
вили, я подам ее 28 ноября. 
Если они своего решения не 
отменят, тогда – в суд.

Но в суд я буду подавать 
ближе к концу срока, отве-
денного для этого. Это не 
сократит сам срок высылки: 
он отсчитывается от момента 
выезда. Я делаю это для того, 
чтобы оттянуть срок отъез-
да и провести Рождество со 
своей семьей, а также подго-
товить какое-то место, куда 
можно поехать.

– Есть какие-то вариан-
ты, как прожить год вдали 
от родных?

– Непростой вопрос… 
Оттягиваю момент высыл-
ки и для того, чтобы най-
ти работу. Ведь без работы 
в другой стране при отсут-
ствии жилья я просто не 
выживу. Представляете себе: 
за месяц-два найти рабо-
ту в чужой стране... Друзья, 
конечно, зовут в гости. Но «в 
гости» и год высылки – это 
не одно и то же. 

Проанализировав ситуа-
цию вместе с семьей и дру-
зьями, мы пришли к выводу, 
что этот год не должен быть 
для меня потерян. Это можно 
сделать, например, если мне 
удастся пройти стажировку 
или поработать этот год, ска-
жем, в парламенте или город-
ском Совете в какой-нибудь 
европейской стране, чтобы 

серьезно пополнить свой 
опыт и знания о том, как 
работает реальная демокра-
тия, и вернуться в Беларусь 
вооруженной новыми зна-
ниями и опытом. Тем опы-
том, который можно будет 
применить и в нашей стране. 
Английский у меня, к слову, 
свободный.

– Родителям наконец-то 
сказали правду?

– Сказала... Очень тяже-
лый был разговор. Папа был 
очень растерян – у мамы 
проблемы со здоровьем все 
серьезнее. Ей 78 лет.  Диабет, 
нейропатия, ишиас… Она 
с трудом ходит. Один глаз у 
нее уже давно плохо видит, а 
недавно новая проблема по- 
явилась: на зрячем глазу нача-
ла развиваться катаракта. Еще 
до известия о высылке мы с 
ней запланировали визит к 
врачу в Минске. Это еще одна 
причина оттянуть отъезд…

Как и большинство роди-
телей, мои папа и мама не 
хотят, чтобы их дочь занима-
лась политикой – тем более 
в оппозиции, тем более при 
таком режиме. Понятно, что 
это постоянные риски. Но... 
Кто-то ведь должен! Вот я 
и борюсь вместе с мои-
ми товарищами по партии, 
чтобы каждый мог найти 
правду в справедливом суде, 
чтобы нас нельзя было вот 
так запросто уничтожать, 
наплевать на наши права и 
на Конституцию! Мы все, 
кто живет в Беларуси, имеем 
права! В том числе и право на 
защиту от произвола со сто-
роны государства. И право 
на уважение. Я за это борюсь, 
и за это меня высылают.

Мария ЭЙСМОНТ.

30 ноября Анна Красулина –  пресс-секретарь Объединенной гражданской партии, гражданка России, у 
которой с 2002 года есть вид на жительство в Беларуси, – согласно решению миграционной службы, 
должна на год покинуть нашу страну. 
Анну, согласно официальным документам, высылают из Беларуси «в интересах общественного 

порядка». Основание для привлечения ее к административной ответственности – участие в двух 
несанкционированных массовых мероприятиях и неоплаченный проезд в автобусе. Все штрафы она 
заплатила полностью, при этом по первым двум случаям истек год с момента правонарушения, а по 
закону основанием для высылки являются три «административки» в течение одного года.

У гродзенскіх аўтасэрвісах загаварылі 
пра нястачу працоўных рук

Руская служба ВВС паведаміла, што колькасць беларусаў, якія атрымалі запрашэнні на працу ў Польшчу,  
з 2014-га па 2017 год вырасла ў 14 разоў. У Гродне ў некаторых сферах пачалі адчуваць недахоп 

кваліфікаваных работнікаў.

ТАКОЕ ЖЫЦЦЁ

Адна з важнейшых пры-
чын таго, што многія беларусы 
вымушаны шукаць шчасця за 
мяжой, зразумелая для ўсіх – 
сярэдні заробак у нашай краіне 
саступае польскаму амаль 
утрая: 460 долараў супраць 
1200. Паводле дадзеных той 
жа службы ВВС, запрашэнні 
ад польскіх працадаўцаў у 
2017 годзе атрымалі 58 тысяч 
беларусаў.

Дарэчы, беларусы з 
рабочымі спецыяльнасцямі 
едуць не толькі ў Польшчу, але і 
ў суседнюю Літву, іншыя краіны. 
Так, пасол Літвы ў Мінску 
Андрус Пулокас у інтэрв’ю 
аднаму беларускаму выданню 
паведаміў, што з пачатку года 
да сярэдзіны верасня сёлета 
іх амбасада выдала беларусам 
шэсць тысяч віз, якія даюць 
права на працаўладкаванне. 

Хаця і вядома, што на пра-
цу за мяжу едуць людзі самых 
розных прафесій, але першымі 
голасна на гродзенскіх сай-
тах загаварылі аб нястачы 
кваліфікаваных работнікаў 
уладальнікі аўтасэрвісаў. Сайт 
autogrodno.by прыводзіць пры-
клад, што да іх у рэдакцыю 
звярнуліся сем кампаній з 
просьбай размясціць аб’яву аб 
пошуку супрацоўнікаў. Аб’яву, 
як канстатуе гродзенскі сайт, 
пабачылі 25 тысяч чалавек, а 

патэлефанавалі, з тым каб 
удакладніць умовы працы,  уся-
го некалькі. 

Дзяніс Шадура, які працуе 
ў аўтасэрвісе СТО «Тандэм», 
пацвердзіў «Народнай Волі», 
што праблема з работнікамі 
існуе і ў іх фірме, а пачалася яна 
яшчэ на пачатку лета. 

«Насамрэч многія спецыя-
лісты з аўтасэрвісаў з’язджаюць 
працаваць у Польшчу, – кажа 
спадар Шадура. – Прычына 
ў заробках. Мы не можам 
плаціць тут кваліфікаванаму 
работніку такіх грошай, якія 
ён за тую ж працу можа атры-
маць за мяжой». 

Шукаць замену квалі-
фікаваным работнікам, 
дзеліцца Шадура, у Гродне ста-
ла праблематычна. Ён кажа, 
што імкнуцца набіраць мала-
дых хлопцаў пасля вучылішчаў, 
каледжаў, але гэта даволі няпро-
сты працэс. 

«За апошнія амаль два гады 
ў нас былі на практыцы каля 
10 хлопцаў, якія навучаліся ў 
вучылішчы і каледжы, – згад-
вае Дзяніс. – А ў выніку пра-
цаваць застаўся толькі адзін. 
Пабыў толькі некалькі месяцаў, 
а потым яго забралі ў войска». 

Паводле меркавання 
Дзяніса Шадуры, прафесійная 
падрыхтоўка аўтаслесараў пас-
ля заканчэння вучылішчаў у 

многім не адпавядае патраба-
ванням часу.

«Вось так і даводзіцца 
працаваць з тымі, хто ёсць, – 
заўважае спадар Шадура. – А 
што тычыцца па-сапраўд-
наму кваліфікаванага камп’ю- 
таршчыка, які мог бы без па- 
мылак рабіць дыягносты-
ку аўтамабіляў, дык такіх 
адмыслоўцаў цяпер ва ўсім 
Гродне некалькі чалавек. Даўно 
паз’язджалі, прычым не ў Польшчу, 
а ў ЗША, нават ведаю – і ў 
Арабскія Эміраты. Кваліфікаваны 
спецыяліст там добра зарабляе». 

Калега Дзяніса Шадуры 
спадар Аляксандр распавя-
дае, што амаль паўгода шукае 
спецыяліста на шынамантаж – 
тэлефанаванняў па аб’яве амаль 
няма. А калі і тэлефануюць, 
то цікавяцца нават не ўмовамі 
працы, а тым, колькі будуць 
зарабляць. 

«Цяпер усё часцей да нас 
прыходзяць людзі «з запахам», 
даводзіцца з імі размаўляць, бо 
працаваць няма каму», – дадае 
спадар Аляксандр. 

Фірма Іосіфа Лісоўскага 
– СТА «Цір» – займаецца 
сэрвісным абслугоўваннем 
вялікагрузных ціраў, якія 
выкарыстоўваюцца на 
міжнародных перавозках. 
Паводле яго слоў, праблема з 
кадрамі на іх прадпрыемстве 

апошні год стала таксама вельмі 
заўважнай. 

«Сапраўдныя спецыялісты 
адразу, як толькі знаходзяць 
працу за мяжой, з’язджаюць, 
– распавядае спадар Іосіф. 
– Праблема ў тым, што 
падрыхтаваць новага чалаве-
ка хутка не атрымліваецца. 
Зараз многія змяняюць працу, 
даводзіцца браць людзей, якіх 
трэба вучыць, а гэта таксама 
складанасці для фірмы».

А яшчэ большая праблема, 
кажа спадар Іосіф, з кіроўцамі 
ў фірмах.

«У невялікіх фірмах, дзе па 
5–8 фураў, яшчэ неяк даюць 
рады, каб знайсці замену тым, 
хто адыходзіць з працы, – рас-
павядае Лісоўскі. – Але я ведаю 
выпадкі, калі ў вялікіх фірмах 
за месяц адразу звальняюцца па 
восем кіроўцаў. Нашы хлопцы 
ездзяць альбо на польскіх, альбо 
на расійскіх фурах, заробкі там 
большыя, а таму вадзіцелі пры 
першай магчымасці імкнуцца 
з’язджаць за мяжу».

Якая будучыня чакае ў 
далейшым аўтасэрвісы і фірмы, 
што займаюцца міжнароднымі 
грузаперавозкамі ў Гродне, 
іх уладальнікі не ведаюць. 
Найчасцей разводзяць рукамі 
і спасылаюцца на тое, што, 
маўляў, пажывём – пабачым.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Беларускія  
праваабаронцы тры дні 

правялі ў Чачні

САЛІДАРНАСЦЬ

Алесь Бяляцкі і Сяргей 
Сыс пабывалі з місіяй 
салідарнасці ў Чачні, дзе 
пяты месяц у Шалінскім 
гарадскім судзе разглядаецца 
крымінальная справа кіраўніка 
Грозненскага аддзялення 
«Мемарыяла» Аюба Ціціева.

Нагадаем, што чачэнскага 
праваабаронцу вінавацяць 
у незаконным захоўванні 
наркотыкаў у буйным памеры, 
што пагражае максімальным 
пакараннем – 10 гадамі 
пазбаўлення волі.

«У судзе нас з Алесем 
Бяляцкім сустрэла ўзброеная 
аўтаматамі ахова і дагляд 
рэчаў, – распавёў Сяргей 
Сыс на сайце spring96.
org. – Насцярожана і з 
цікавасцю вывучалі беларускія 
пашпарты. Акрамя аховы 
падчас працэсу ў памяшканні 
знаходзіліся судовыя 
прыставы. Адзін з іх, акрамя 
табельнага пісталета, меў 
аўтамат з падствольным 
гранатамётам».

Алесь Бяляцкі (на фота) 

таксама, як і Аюб Ціціеў, 
лаўрэат прэміі Савета Еўропы 
імя Вацлава Гавела. З гэтай 
нагоды сумна жартуе пра тое, 
што праваабаронцы часта 
атрымліваюць прэміі праз 
турму:

«Лепей бы не было такіх 
прэмій, але каб можна было 
вынікова працаваць на волі. 
Аднак аўтарытарныя і 
дыктатарскія рэжымы не 
даюць нам такой палёгкі. 
Выпрабаванне турмой кожна-
га з праваабаронцаў робіць нас 
яшчэ бліжэйшымі, і мы пачува-
ем сябе братамі».

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Колькі будуць  
зарабляць будаўнікі?

ЁСЦЬ ПЫТАННЕ!

Міністр архітэктуры 
і будаўніцтва Дзмітрый 
Мікулёнак заявіў, што  
1 студзеня на 30–35 
працэнтаў вырастуць заробкі 
ў будаўнікоў. Яго  ведамства 
якраз цяпер рыхтуе адпаведны 
нарматыўны дакумент.

Трэба адзначыць, што 
ўжо зараз сярэднія заробкі ў 
будаўнічай галіне  большыя, 
чым сярэдняя зарплата па 
краіне. Так, за кастрычнік у 
Беларусі  сярэдняя наліча-
ная зарплата работнікаў 

склала 999,7 рубля, а ў 
будаўнічай галіне –  1123,7 
рубля. З 1 студзеня, трэба 
разумець, будаўнікі будуць 
атрымліваць у сярэднім 1,5 
тысячы рублёў, альбо 715 
долараў па курсе Нацбанка. 
Аднак у Польшчы, куды, 
паводле апошніх дадзеных, 
усё больш беларусаў 
накіроўваецца на працу, 
ужо ў першай палове гэтага 
года будаўнікам у сярэднім 
плацілі 1110 долараў у месяц.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Як актыўныя жыхары 
разварушылі цэлы 

мікрараён…
Выйшаў першы нумар інфармацыйнага бюлетэня 

«Наша Альшанка», які пачалі выдаваць актывісты 
гродзенскага мікрараёна. 299 асобнікаў фармату А4 

раздрукаваны на хатнім прынтары.

ІНІЦЫЯТЫВА

Мікрараён «Альшанка» 
знаходзіцца на аддаленасці ад 
Гродна практычна ў чыстым 
полі і падобны на асобны 
горад.

Галоўны рэдактар «Нашай 
Альшанкі» Яўген Дудкін (на 
здымку) распавядае, як узнікла 
ідэя заняцца самвыдатам: 
«Як зазвычай, гродзенскія 
ўлады набудавалі жылых 
дамоў, а інфраструктура 
за гэтым не паспявае. У 
нас пакуль адна школа, дзе 
першых класаў амаль двац-
цаць, не стае садкоў, няма 
паўнавартаснай паліклінікі і 
г.д. Людзі з гэтымі праблемамі 
сутыкаюцца кожны дзень, 
а як уплываць на тое, каб 
інфраструктура як мага 
хутчэй змянялася на нашу 
карысць, многія не ведаюць. 
Нам вельмі хацелася прар-
ваць гэты вакуум, зацікавіць 
людзей тымі праблемамі, ад 
вырашэння якіх непасрэдна 
залежыць жыццё іх сем’яў. Не 
ведаю, што з гэтага атры-
маецца, але, па-мойму, самае 

важнае – паведаміць, што ёсць 
тыя, хто імкнецца вырашыць 
праблемы ў сваім мікрараёне».

Тэма першага нумара бюле-
тэня – вострая транспартная 
праблема. Надалей у планах 
асвятленне тэм будаўніцтва, 
ЖКГ, сацыяльных праблем. 
І абавязкова азнаямленне 
кіраўніцтва раёна і жыхароў з 
прапановамі саміх альшанцаў 
па той ці іншай тэме. Таксама 
ў планах выдаўцоў паведаміць 
чытачам гісторыю Альшанкі, 
распавесці пра сістэмы 
самакіравання ў суседніх 
краінах, узняць іншыя цікавыя 
і важныя пытанні.

Задача бюлетэня, паводле 
меркавання Яўгена Дудкіна, 
– наладзіць сталы дыялог 
з уладай, каб супольнымі 
намаганнямі чыноўнікаў і 
жыхароў вырашаць праблемы 
мікрараёна.

«Нам вельмі хочацца, каб 
улады дзейнічалі не за спінамі 
жыхароў Альшанкі, а важ-
ныя пытанні абмяркоўвалі з 
намі, – кажа Яўген. –Менавіта 
мы, звычайныя людзі, плацім 
падаткі, за кошт якіх потым 
і ўзводзіцца інфраструктура 
ў нашым мікрараёне, а таму 
мы хочам, каб нашы грошы 
траціліся на тое, што нам 
патрэбна».

Напэўна, многіх цікавіць, 
за якія сродкі выдаецца бюле-
тэнь. Як распавёў рэдактар, 
пакуль выдаткі невялікія, 
хапіла грошай саміх членаў 
рэдакцыі: закупілі паперу і 
картрыдж для прынтара.

Міхал КАРНЕВІЧ.

ДА ВЕДАМА!

З 1 снежня –  
штраф за летнія шыны
«Жыццё даражэйшае за шыны», – такую назву мае 

прафілактычная акцыя Дзяржаўтаінспекцыі Беларусі, 
якая пачалася 26 лістапада.

Акцыя, падкрэсліваюць у ДАІ, скіравана на папя-
рэджанне і прафілактыку дарожна-транспартных 
здарэнняў і прапаганду выкарыстання ў аўтамабілях 
зімніх шын.

З 1 снежня кіроўцы, якія не «пераабулі» свае аўтамабілі 
на зіму, будуць аштрафаваны ў памеры 0,5 базавай 
велічыні (1 базавая – 24,5 рубля), а ў выпадку паўторнага 
парушэння – ад 2 да 5 базавых велічынь. 

ЧУЛІ?

Цэны даюць прыкурыць
У Беларусі з 1 снежня падаражэюць некаторыя віды цыгарэт.

Сярод цыгарэт вытворчасці ААТ 
«Гродзенская тытунёвая фабрыка 
«Нёман» найбольшае падаражан-
не чакае маркі «Фэст Superslims», 
«Фэст Superslims 7» – на 16 капеек. 
Цэны на Minsk Сity, Minsk Сapital, 
Matrix Blue, Portal One вырастуць 
на 3 капейкі. Некаторыя віды 
Pall Mall, Kent і Rothmans ста-
нуць даражэйшымі на 5–10 капе-
ек. За цыгарэты Vogue давядзецца 
заплаціць на 10 капеек больш.

Вырастуць цэны і на цыгарэты, 
вырабленыя ТАА «Тытунь-інвест». 
Некаторыя віды Monte Carlo падаражэ-
юць на 5–10 капеек, а Camel Compact 
Аctivate Purple – на 10 капеек.

З цыгарэт, якія ўвозіць кампанія 
«Беларусьгандаль», на 10 капеек 
больш давядзецца заплаціць за Kent 
Mode Blue і Kent Mode Silver, Rothmans 
Demi Blue, Rothmans Demi Silver, на 5 
капеек – за Pall Mall Superslims Azure 
і Pall Mall Superslims Violet.
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Александр САЗОНОВ:
«Деньги счастью не мешают…»

Его называли министр-весельчак, в том числе и за фирменную широкую улыбку. Молодой, спортивный, наглый, амбициозный…
Бывший министр предпринимательства и инвестиций, дважды помощник президента Александр Сазонов ушел из власти больше 18 лет назад.

Он немного удивился звонку, но запросто согласился на разговор…

ЗА ЧАШКОЙ КОФЕ С МАРИНОЙ КОКТЫШ

Нет драйва – уходи!
– Александр Юрьевич, вы в 

последнее время должности меняе-
те как перчатки. Любите перемены 
или от тоски бежите?

– Считаю, что могу позволить 
себе выбирать работу по определен-
ным критериям. И отказываться от 
нее, если что-то не устраивает. Уже 
тот возраст, когда хочется занимать-
ся тем, что нравится.

– И какие критерии при выборе 
работы для вас приоритетные?

– Главное, чтобы было четкое 
представление о том, чем предсто-
ит заниматься. Второй критерий 
– иметь достаточную степень сво-
боды. Предпочитаю еще на берегу 
договариваться о целях и задачах, но 
при этом всегда самому решать, как 
достичь наилучшего результата.

– А статус для вас важен?
– Вообще не имеет значения. Ну 

какая разница – генеральный или 
исполнительный директор, прези-
дент ассоциации? Мне кажется, могу 
себе позволить плюнуть на статус 
и просто заниматься интересным 
делом. Хочется иметь возможность 
доводить свою точку зрения до того, 
кто способен ее оценить, дискути-
ровать. Может, это и нескромно, но 
идиотом себя никогда не считал. Я 
умею слушать, учиться, идти на ком-
промисс, но при этом умею отстаи-
вать свое мнение. И готов отвечать 
своим авторитетом за то, что делаю. 
А подписываться ради денег или ста-
туса под чужими решениями – нет, 
не согласен.

– Вы были заместителем дирек-
тора «Президент-отеля», ког-
да вам предложили возглавить 
гостиничный комплекс Управления 
делами президента. Но как-то 
быстро ушли…

– Когда я пришел, холдинга еще 
не было. Было решение о его созда-
нии, общее видение, каким должен 
быть. Я с удовольствием согласил-
ся занять должность замдиректора 
«Президент-отеля», чтобы занимать-
ся именно созданием гостиничного 
холдинга. Хотя до этого отельным 
хозяйством плотно не занимался – 
моя работа была связана прежде все-
го с инвестиционной деятельностью. 
Холдинг был успешно создан, за пер-
вое полугодие его работы мы смогли 
даже показать некоторые результа-
ты. Естественно, выполнили далеко 
не все показатели, но смешно ждать 
быстрого эффекта в такой сфере, как 
гостиничный бизнес.

На момент моего ухода холдинг 
в том виде, в котором существовал, 
показался мне неперспективным. 
Если уж совсем честно говорить, я 
поленился тратить свои усилия на то, 
чтобы убедить руководство в необ-
ходимости изменить некоторые клю-
чевые принципы его работы. Когда 
тебя не хотят не то что услышать, но 
и вовсе слушать, считаю бессмыслен-
ным тратить время, силы и нервы на 
убеждения. КПД затраченной тобой 
энергии в этом случае априори будет 
равен нулю. Убедившись в этом еди-
ножды, лениво и глупо вновь повто-
рять попытки, заведомо обреченные 
на провал. Стало неинтересно доказы-
вать очевидное. 

– Новую работу сразу нашли?
– Пару месяцев отдыхал от воз-

вращения в государственную систе-
му. Сейчас работаю исполнительным 
директором по наружной рекламе 
в Ассоциации коммуникационных и 
маркетинговых агентств Беларуси. 

Я ведь давно ушел из сферы  
госуправления…

– Ну да, чуть больше 18 лет 
назад был подписан указ о вашей 
отставке с поста министра пред-
принимательства и инвестиций. 
Вы были совсем молодым, когда 
пришли во власть…

– Мне был 31 год. «Пацан! – 
говорили тогда обо мне. – Что он 
понимает!» Поэтому мне все время 
приходилось чему-то учиться. Не 
знаю, возраст – это недостаток или 
преимущество… Если недостаток, то 
он очень быстро проходит (смеется). 
Наверное, было бы неплохо вернуть-
ся в те годы, но уже с сегодняшними 
мозгами и житейским опытом…

– Вокруг вашей отставки было 
много слухов… 

– Так я ведь ушел помощником 
президента – инспектором по городу 
Минску.

– Вас назначили как раз под 
парламентские выборы. И сра-

зу после них вы ушли. В прессе 
писали: из-за того, что провалили 
выборы. Явка в Минске оказалась 
чрезвычайно низкой, президент 
был недоволен…

– А мы разве провалили выбо-
ры?.. Рекордно низкая явка – это же 
не провал. К тому же у нас свободное 
волеизъявление. Сколько пришло – 
столько пришло. Значит, такая поли-
тическая активность.

– Многие были удивлены 
вашим скоропалительным уходом.

– Наверное, я просто исчерпал 
себя на госслужбе. И, видимо, это 
была не совсем моя работа. Решил, 
что нужно заняться более конкрет-
ным делом, где можно видеть резуль-
тат своей работы.

– Говорили, что Сазонов был 
помощником президента без долж-
ностных полномочий – якобы вы 
мало на что могли влиять…

– Сейчас я уже не очень помню 
те свои полномочия. Но, в принципе, 
они понятны. Помощник президента 
– проводник политики президента. 
Его основная функция – чтобы то, 
что задумано, с точностью испол-
нялось на местах. У нас же зачастую 
как бывает? Президент говорит, а 
чиновники чуть ли не саботируют. 
Или исполняют с точностью до нао-
борот. Помощник президента дол-
жен контролировать и не допускать 
таких моментов.

Я во власть пришел из бизнеса. 
При этом я не был связан с олигар-
хией и старался ликвидировать те 
недостатки, которые видел, исходя 
из своего практического опыта. Но 
когда ты задерживаешься на высокой 
должности, то через некоторое вре-
мя начинаешь забывать, что реально 
происходит там, внизу. Оказывается, 
не все с водителями ездят. И не всем 
ГАИ делает определенные поблажки. 
Так что это полезно – вовремя спу-
ститься на землю. Это нормально 
– посмотреть на жизнь с другого 
ракурса.

– Мне нравится эта мысль. Хотя 
не вы первый озвучиваете: мол, 
рад, что ушел из власти и теперь 
совершенно свободен.

– Нет, я совершенно в другом 
контексте об этом говорил. Мне 
довольно комфортно и интересно 
работалось, но я не такой человек, 
который считает целесообразным 
сидеть на должностях. Мне нужен 
драйв. И если ты не можешь генери-
ровать новые идеи – займись чем-то 
другим, не занимай чужое кресло.

Я ушел в бизнес, совмест-
но с российскими инвесторами из 
«Евросервиса» удалось реализовать в 
Беларуси ряд интересных проектов. 
Я мог выбирать и сами проекты, и 
механизмы их реализации – владель-
цы корпорации воспринимали все 
мои идеи. Все создавалось с нуля. 
Было создано два мясоперерабаты-
вающих завода, игорный бизнес (но 
я в нем не сильно участвовал), были 
торговые дома по экспорту сахара. 
Мне нравилось работать в условиях 
реальной конкуренции. Я оказался 
вне проекта, потому что белорус-
ские активы «Евросервиса» перешли 
к новым собственникам. 

Не хочешь в тюрьму –  
не нарушай!

– Глава Администрации прези-
дента Наталья Кочанова недавно 
сказала, что вакантны несколько 
должностей помощников президен-
та. Вы дважды входили в эту реку. 
Чего в вашей работе было больше – 
экономики или политики?

– Всего хватало. Но больше, 
наверное, контроля, решения кадро-
вых вопросов.

– В ваше время помощников 
президента многие знали в лицо, 
они были публичными персонами. 
А сейчас не все даже назовут их 
фамилии…

– Наверное, это не от должности, 
а от человека зависит.

– Вам медийность помогала?
– Ужасно раздражала! Особенно 

на бытовом уровне. Но я все равно 
всегда что думал, то и говорил. Я 
ведь не поднимался по бюрократи-
ческой карьерной лестнице, когда 
ступенька за ступенькой, начиная от 
мелкого чиновника. У меня за пле-
чами не было партийной школы, я 
не знал каких-то неписаных правил 
поведения чиновника. В моем слу-
чае опыт приходил вместе с долж-
ностью.

– Косячили много?
– Конечно, ошибки были. 

Стратегических не вижу, а такти-
ческие наверняка имелись. Хотя… 
Смотря как оценивать. Ошибка – 
это то, что наносит экономический 
ущерб. Наверное, иногда выбирал не 
самые эффективные пути. Но мож-
но было или не делать ничего, или 
выбирать компромиссный вариант. 
Я искал компромиссы. Потому что 
в душе всегда был бизнесменом, а не 
чиновником до мозга костей.

– Вы часто говорили о конку-
рентной среде и всегда выступали 
адвокатом частного бизнеса. А как 
оцениваете то, что происходит в 
этой сфере сейчас?

– Считаю, что не бывает толь-
ко белого или черного. Есть и дру-
гие цвета. По образованию я воен-
ный химик. И отлично знаю, что 
и в химии, и в экономике работа-
ют примерно одни и те же законы. 
Рыночные механизмы работают при 
наличии конкурентной среды. Иначе 
происходит еще большая монополи-
зация. Но это не вина монополистов, 
у них цель – заработать больше. Не 
виноват заяц, что морковку ест с 
огорода, это хозяин огорода забор 
плохой поставил! В тот период, когда 
была гиперинфляция, почти полное 
отсутствие правового поля и правил 
игры, мы делали фактически невоз-
можное.

Кстати, сейчас 1990-е годы так 
расписали, что можно подумать, буд-
то мы в бронежилетах ходили!

– Недавно правительство пре-
зентовало прекрасно сформулиро-
ванную стратегию о развитии биз-
неса. Но в то же время за этот год 
с десяток известных бизнесменов 
отправили «на каникулы» в СИЗО. 
Вы это приветствуете? 

– Вор должен сидеть в тюрьме. 
Не вор – не должен. 

Надо ли сажать за мельчайшие 
правонарушения? Наверное, нет. Но 
определить эту грань – не компе-
тентен.

– У вас был страх оказаться в 
тюрьме?

– Нет. Мне повезло родиться в 
правильной семье. У меня папа еще 
при Советском Союзе долгие годы 
был начальником отдела по борьбе 
с хищениями социалистической соб-
ственности Минска, брат – замести-
телем начальника ОБЭП Беларуси. 
Поэтому я всегда прекрасно пони-
мал, что воровать – это плохо. И что 
не надо заниматься, как говорил в 
свое время вице-премьер Валерий 
Кокорев, «мышковатыми схемами».

Я могу понять тех, кто работает, 
не нарушая закон, но на грани фола, 
если это вопрос питания, существо-
вания, содержания семьи. Но сам 
всегда выбираю законные способы 
зарабатывания денег. Не хочешь 
сидеть – не нарушай. Это здравый 
смысл.

Уходя – уходи!
– У вас много фотографий с 

Александром Лукашенко. Смотрю, 
даже в новом кабинете висят…

– Из прошлого слов не выбро-
сишь. Я с удовольствием вспоминаю 
эти годы.

– Лукашенко в свое время назы-
вал вас рыночником, как и сегод-
ня команду Румаса. У вас не воз-
никают мысли о возвращении во 
власть?

– Врать не буду, что совсем об этом 
не размышляю. Только в несколь-
ко ином контексте. Например, если 
читаю о том, что делается, например, 
в антимонопольной сфере, реклам-
ной, думаю: я так же поступал бы. В 
таком контексте – да. А вернуться… 
Наверное, все-таки нет…

– А в депутаты?
– В свое время хотел. И даже 

выдвигался по какому-то округу. Но 
в первом туре не выиграл, а борьбу 
продолжать не стал.

– А сейчас?
– А мотивы какие? Зачем мне 

это? Если хочешь что-то менять на 
государственном уровне, зачем было 
уходить из власти?

– Вы сейчас окунулись в рекла-
му. Недавно был скандал, когда 
запретили рекламу symbol.by с 
известными белорусами. На ваш 
взгляд, почему эта реклама так 
испугала чиновников? Неужели 
Некляев или Герасименя на плакате 
представляют угрозу националь-
ной безопасности?

– Даже не знаю, что сказать. 
Возможно, какой-то чиновник испу-
гался, и кому-то его страх передал-
ся. Не готов конкретно говорить. Но 
меня в Минске многое удивляет, если 
откровенно говорить. Например, как 
применяют законодательство, регу-
лирующее рекламу. В Комитете архи-
тектуры Минска считают, что сейчас 
в столице слишком много рекламы. 
Но при этом никто внятно не может 
озвучить цифры, сказать, сколько ее, 
сколько от нее поступает денег в бюд-
жет, а именно это определяет, сколько 
рекламы должно быть! Такие подходы 
прописаны в документах, принятых 
правительством, Мингорсоветом, но 
все исполняется криво. 

Брать не до головы,  
а метром ниже

– В приоритетах у вас работа 
или семья?

– Теоретически – семья, но по 
жизни получалось, что работа. Мы 
работаем, чтобы жить, а не живем, 
чтобы работать. Но на практике как 
нырнешь в какую-то тему, начина-
ешь переживать... Хотя умом вроде 
бы понимаешь, что все надо брать не 
до головы, а метром ниже, чтобы не 
в ущерб личному времени…

– Вы верите в удачу или в судь-
бу?

– Наверное, в каких-то вещах 
мне точно везло. Например, когда 
работал с отравляющими веще-
ствами в Шиханах – филиале 
Государственного союзного научно-
исследовательского института орга-
нической химии и технологии. Здесь 
разрабатывали химическое оружие 
и, как утверждает британская прес-
са, создали «Новичок», которым тра-
вили Скрипалей. Я там траванул-
ся летальным отравляющим веще-
ством, в реанимации лежал, хорошо, 
что не получил смертельную дозу. 
Наверное, повезло…

– В Беларуси было несколько 
странных случаев, связанных с 
непонятными отравлениями  поли-
тиков. Как думаете, это тоже дело 
рук спецслужб?

– У нас никогда не было про-
изводства боевых отравляющих 
веществ, не существует даже лабо-
раторий, которые хотя бы отдаленно 
занимались разработками подобных 
веществ. 

– Покойный министр сельского 
хозяйства Василий Леонов в свое 
время рассказывал, как в СИЗО 
после чаепития со следователем 
внезапно перестал ориентировать-
ся во времени и пространстве…

– Определить отравляющие 
вещества можно только при помо-
щи анализов, и то если они быстро 
делаются, потому что у ряда из них 
высокий метаболизм.

Но я не понимаю, зачем нужны 
спецоперации по отравлению бело-
русских политиков. Мне кажется, 
игра не стоит свеч… Если уж на 
то пошло, то есть более безобидные 
способы дискредитации. 

Не все покупается и 
продается

– Качество вашей жизни зави-
сит от количества финансов? Или 
вы умеете быть счастливым без 
денег?

– Счастливым – умею и без денег. 
Но нужно ведь, чтобы были счаст-
ливы и те, кто находится с тобой 
рядом, – жена, дети, внуки, родите-
ли. Поэтому я стараюсь много рабо-
тать. Не делаю из денег культа, но… 
Деньги счастью не мешают.

Я живу не от зарплаты до зар-
платы, но на зарплату. И если пару-
тройку месяцев вдруг ее не будет, не 
побегу в ночлежку за бесплатным 
питанием.

– В 1996 году в вашем кабинете 
арестовали бизнесмена Александра 

Саманкова. Он якобы пытался дать 
вам взятку в 100 тысяч долларов и 
в качестве предоплаты принес 15 
тысяч. В газетах писали, что вы 
знали о готовящейся провокации и 
сообщили об этом в КГБ. Вы никог-
да не комментировали этот инци-
дент…

– Это неприятная история... Но 
тогда я счел возможным поступить 
именно так. Ну нет у меня нужды 
и не так я воспитан, чтобы брать 
взятки!

Я все-таки офицер, пусть и в 
запасе. И какие-то понятия о том, 
что такое честь, у меня есть. Да, я до 
сих пор считаю, что не все покупает-
ся и не все продается.

– Вам принесли 100 тысяч дол-
ларов. А сегодня, как сообщают 
силовики, чиновникам несут по 
полмиллиона долларов…

– Инфляция! (Смеется.)
– Я немного о другом. Много 

примеров, когда в тюрьму надол-
го отправляют и за гораздо мень-
шие суммы, и все равно ведь берут! 
Можете объяснить почему?

– А в Китае вообще высшая мера 
за взятки. И тоже берут!

Я не вижу смысла в таком риске, 
и мне трудно понять логику тех, 
кто берет взятку. Не хватает денег? 
Идите в бизнес, зарабатывайте! Мне 
в свое время не хватало на джинсы – 
я пошел в предпринимательство.

– А почему не создали свой биз-
нес? Ведь наверняка были и воз-
можности, и ресурс…

– Пробовал. В 2000-х. В сфере 
быстрого питания. Не получилось 
того эффекта, на который рассчи-
тывал. Стартового капитала не 
было. А для того, чтобы получить 
успешный бизнес, нужно нанять гра-
мотный, профессиональный менед-
жмент, вложиться в технологии и 
оборудование, отладить сбыт и т.д. 
А затем не только наблюдать, как все 
работает, но и постоянно что-то кор-
ректировать и контролировать. Без 
профессиональной команды мне не 
только лень, но и не по силам было 
заниматься всем этим. Для меня ока-
залось проще и эффективнее быть 
в топ-менеджменте, зарабатывать и 
заниматься тем, что нравится.

На дискотеку –  
вместе с женой

– Вы так откровенно про свою 
лень говорите…

– Я в нашем разговоре вкладываю 
в это понятие не чистую обломовщи-
ну, а наличие или отсутствие мотива-
ции. Видишь ли ты смысл прилагать 
определенное количество усилий для 
достижения определенного эффекта. 
В этом смысле лень – двигатель про-
гресса. Если бы не лень, до сих пор 
экскаваторов не было бы, лопатами 
копали бы. И говорю я о лени имен-
но в контексте эффективности затра-
ченных усилий. Работа ради процесса 
никому не нужна, нужен ее конкрет-
ный результат.

– Вы еще в бытность мини-
стром говорили, что любите полу-
чать удовольствие от жизни…

– Удовольствия – они ведь раз-

ные. Мне нравилось, например, 
пахать в спортзале – я там с 4-го 
класса. К окончанию школы стал 
кандидатом в мастера спорта СССР 
по штанге. В зрелом возрасте было 
интересно выполнить норматив 
мастера спорта по пауэрлифтингу, 
пусть и неофициально.

– До сих пор штангой увлека-
етесь?

– Уже здоровье не то. Да и опять 
же – лень… Лень пахать просто так, 
с детства привык тренироваться на 
результат, на победу. Штанга в этом 
смысле позволяет чуть ли не еже-
дневно добиваться маленьких побед 
– над собой, над своими вчерашни-
ми результатами. Я получал удоволь-
ствие от тренировок, когда пахал 
именно на результат. По-другому 
мне неинтересно. Но вот от кабаков 
у меня кайфа не было.

– Был период, когда вы пили?
– Я могу иногда выпить, кое-что 

и люблю. Но водку не пью. Невкусно. 
Бывали случаи, когда хотелось побу-
хать, чтобы снять какие-то житей-
ские стрессы, но для меня это точ-
но не система. К тому же спорт и 
алкоголь – несовместимы. Я в баню 
люблю ходить – тоже с детства при-
учен.

Люблю приятно провести вре-
мя с друзьями, искренне поговорить, 
обсудить что-то. 

Кстати, мне в этом смысле повез-
ло. Я, когда ушел с должностей, 
почти не растерял друзей. Хотя мне 
когда-то один из высоких чиновни-
ков говорил:  мол, уйдешь – сразу 
увидишь, как от тебя все отвернутся. 
Но меня сия чаша миновала. Друзья 
остались со мной. Хотя сопутствую-
щий должности круг общения отва-
лился.

– Вы частенько в соцсетях 
выкладываете много фотографий с 
красивыми женщинами. Как жена 
на это реагирует?

– Мы одноклассники, вместе с 
8-го класса. Как говорится, прош-
ли огонь, воду и медные трубы. 
Конечно, всякое бывало – и руга-
лись, и обижались. Но у меня никог-
да не было каких-то кулуарных 
связей или знакомств – жена всегда 
знала, с кем я дружу и общаюсь. У 
нас общие друзья, и круг общения 
общий.

В свое время друзья даже ревно-
вали меня к ней. Был период, когда 
мне было интересно походить по дис-
котекам, барам, широким дружеским 
компаниям, – это было уже после 
госслужбы. И я везде брал с собой 
Марину. Друзья даже спрашивали: 
снова жену притащишь? Поэтому в 
этом смысле у нас никогда не было 
проблем. Нам интересно вместе.

– Чем занимается ваша супруга?
– Внуком, хозяйством, домом, 

теплицами. Она химик по профес-
сии, но работу по специальности 
сейчас найти сложно.

– А где у вас дом, кстати?
– В Боровлянах. В интернете есть 

фото.
– Когда в соцсетях появились 

ваши фотографии с охотничьими 
трофеями, защитники животных 
заклеймили вас позором, называли 
убийцей…

– Приобщившись к охоте, я изу-
чал вопросы развития популяций. 
И я не считаю, что охота наносит 
некий вред, и не понимаю, почему 
охотников сейчас стыдят. Вопрос 
– как охотиться. Вред наносит бра-
коньерство. Браконьерства я и сам 
не люблю, и браконьеры – это не 
охотники.

– Чем ваш сын занимается?
– Работает в модной сфере 

IT-технологий. Хотя заканчивал 
факультет менеджмента. Закончил 
курсы, подтянул английский язык. 
Всего достиг сам, и я им горжусь. 
Сыну Алексею – 34 года, а внуку 
Саше – 7 лет, в этом году пошел в 
первый класс.

– Правда, что певица Анжелика 
Агурбаш крестила вашего Алексея?

– Наоборот, это я крестный у ее 
старшего сына Никиты. 

– Александр Юрьевич, вам все-
го 55. О старости задумывались?

– Честно говоря, не сильно… 
В принципе, а что тут думать? 
Надо просто жить, как хочется. 
Заниматься интересным делом, 
видеть результат своей работы. Тогда 
и старость будет в радость. Но мне, 
кажется, еще рановато подводить 
итоги…

Александру Сазонову 55 лет.
Он окончил Саратовское высшее военное инженерное училище химической 

защиты. Работал мастером, главным технологом цеха по производству хим-
продукции военного назначения Вольского филиала Государственного союз-
ного НИИ органической химии и технологии. Затем трудился на Крымском 
производственном объединении «Химпром», Минском электромеханическом 
заводе, производственно-коммерческом концерне «Немига».

До 1994 года был генеральным директором ООО «СА-НОВ», которое 
занималось бизнесом по производству и реализации безалкогольных напитков, 
поставкой и продажей пищевых добавок.

В 1994 году назначен помощником президента Республики Беларусь, в 
июле 1996-го – министром предпринимательства и инвестиций.

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА

С женой Мариной, певицей 
Анжеликой Ялинской и 

депутатом Романом 
Ананьевым.

Сергей Линг, Александр Сазонов и Александр Лукашенко. 1996 год.

Александр Сазонов  
с Анжеликой Агурбаш.
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П О Ш Т А

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Вучоных як 
прарвала, а прэмій 
вельмі мала
Беларускія вучоныя доўгі час 
былі сціплымі, і ў гэтым адна з 
прычын таго, што ў іх няма прэ-
стыжных навуковых узнагарод, 
Нобелеўскіх прэмій, – такую дум-
ку выказаў старшыня прэзідыума 
Нацыянальнай акадэміі навук 
Уладзімір Гусакоў.

Не нейкі зломак наш народ
І мае талентаў багата.
Чаму ж так мала ўзнагарод,
Чаму няма ў нас лаўрэатаў?
Ні тэлебачанне, ні друк
Нам не даюць навін аб гэтым,
Хоць Акадэмія навук
Працуе быццам бы з імпэтам:
Варожаць хімікі ў вадзе,
Ганяюць фізікі пратоны…
Як той казаў, працэс ідзе,
Зусім не дрэмле люд вучоны,
Спачыну не дае мазгам –
Выконваюцца ўсе праграмы.
Прынамсі, так даводзіць нам
Іх кіраўнік галоўны самы.
Ён кажа, што адкрыццяў – цьма,
Бо навукоўцаў як прарвала,
І кожнаму цаны няма,
Ім нават «нобеля» замала;
А ўзнагарод няма амаль,
Набытак прэмій небагаты,
Бо вельмі сціплыя, на жаль,
Сказаць інакш – не гарлахваты;
Нясмела навукоўцы ў нас
Сядзяць, як пад мятлою мышы,
І дзіва, калі іншы раз
Артыкул хтосьці ўсё ж напіша;
А трэба рвацца да трыбун,
У вочы лезці ўсім сляпіцай,
Круціцца, як на сушы ўюн,
І ўдасца «нобеля» дабіцца,
І славы будзе цераз край,
І грошы пацякуць ракою…
Дастойны «нобеля», бадай,
Ён сам за адкрыццё такое.
                  * * *
Бяруць для смеласці сто грам
Перад спатканнем кавалеры…
Вучоныя! Патрэбна вам
Часцей каўтаць віно й бальзам,
І будзе прэмій да халеры!

Нам гавораць:  
з-за мяжы не вазі 
тавар чужы 
У краіны, што ўваходзяць у ЕАЭС 
(г.зн. і ў Беларусь), з 1 студзеня без 
пошлін можна ўвозіць тавараў на 
суму да 500 еўра. А да гэтае пары 
можна было ўтрая больш…

Прыняў бы як удар пад дых:
Я зарабіў свае «капейкі»,
І як затым патраціць іх,
Мне цвёрда раіць злыдзень нейкі.
Я проста нах яго пашлю
(За мат прабачце, педагогі),
І ўжытак кроўнаму рублю
Знайду без нечай дапамогі!
Аднак, на жаль, зусім не так
У межах цэлае краіны:
Улада раіць, свой «пятак» 
На што патраціць мы павінны.
Дый не парада, а загад:
Без пошліны не маем права
Вазіць дамоў тавараў шмат,
Бо гэта, так сказаць, халява;
Улада кажа: нельга нам
Карміць буржуяў за мяжою,
Патрэбна йсці да нашых крам,
Купляць сваё, а не чужое.
Мы ёй, буржуям тым назло,
Не запярэчылі б і словам –
Сваё куплялі б, каб было
Яно і лепшым, і дзяшовым.
Але кусаецца цана,
Сумніўнай якасці тавары,
І мы рублі мяняем на
Юані, еўра і даляры.
Сваё купляцьмем нарасхват,
Не будзем рвацца за кардоны,
Калі пра гэта дбацьме ўрад,
А не чыніцьме забароны.
                * * *
Няма сакрэту, што даўно
Усё мы робім пад прымусам.
Хаця б жаваць сваё га…но
Не загадалі беларусам…
Чым цішэй, тым страшней 
Падзялілася клопатам маці:
– Не паверыш, ды так сапраўды:
Чым цішэй у пакоі дзіцяці,
Тым страшней мне заходзіць туды…
Лепшы настаўнік
Была ўсеагульнаю згода,
Задача не сталася цяжкай:
Лепшым настаўнікам года
Прызналі рэмень са спражкай…
На ўсякі выпадак
Прыгажун ці славутасць я? Не.
І таму на хаду, на прыпынку,
Як дзяўчына ўсміхаецца мне,
Я заўжды правяраю шырынку…
Запасная сківіца
Я быў ужо ад злосці шэры,
А ён працягваў мне працівіцца,
Як быццам у яго кішэні
Ляжала запасная сківіца…

УЛЫБКА ХУДОЖНИКА РЕЗОНАНС

Женщина переезжала и переносила вещи и мебель к 
подъезду. Спустя некоторое время в положенном месте 
дивана не оказалось. Милиционеры быстро нашли подо-
зреваемых. Ими оказались 56-летний сантехник, который 

уже привлекался к уголовной ответственности за кражи. 
Помогал ему 45-летний знакомый. Теперь оба проходят 
по уголовному делу. А диван вновь у хозяйки.

(Из прессы.)
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«Предлагаю 
выпить  

за быдло, 
которым мы 
руководим»
Эту историю в Минске рассказыва-

ли на протяжении многих лет.
В начале 1980-х состоялась пер-

вая встреча одноклассников через 
десять лет после окончания школы. 
Класс в школьные годы был не бог 
весть какой дружный, но в этот вечер 
бывшие выпускники вдруг увидели 
себя совершенно взрослыми людьми: 
инженерами, врачами, учителями… 
И обстановка за импровизированным 
столом, накрытым в «своем» клас-
се, была теплой и непринужденной: 
ребята по очереди коротко рассказы-
вали о своих жизненных достижени-
ях и провозглашали очередной тост 
за что-нибудь хорошее. Очередного 
оратора приготовились слушать вни-
мательно – все были наслышаны, что 
малоприметный в школьные годы 
хлопец после института ударился 
в комсомольскую работу и очень в 
ней преуспел. Оратор был в хоро-
шем настроении, красивыми слова-
ми помянул школьные годы, скромно 
признался, что перешел на партий-
ную работу, и вскользь обронил, что 
живет он теперь в новом микрорай-
оне на другом конце города. Как и 
всем другим, ему стали хлопать, и 
тут довольный собой везунчик четко 
произнес: «Предлагаю выпить за быд-
ло, которым мы руководим».

Все застыли, в классе зазвенела 
тишина. Смолкли даже те, кому выпи-
тое за предыдущие тосты успело осно-
вательно развязать язык. До краснобая 
дошло, что он сморозил, и он застыл 
с рюмкой в руке. Затянувшуюся паузу 
нарушил негромкий стук: свою рюм-
ку поставил на стол морской офицер. 
Они вышли за дверь вдвоем. И почти 
тут же моряк вернулся в класс один. 
Демонстративно потерев кулак, он под-
нял рюмку и произнес: «Я ему сказал, 
что мы и есть быдло, которым он руко-
водит».

Все сдержанно загудели и выпи-
ли…

Я написал правду. Не всю – все 
не напишешь. Но об одном я сказать 
должен. В истории человечества не 
было даже самых святых и добрых дел 
и начинаний, возле которых не грели 
бы руки мародеры и горлохваты. На 
момент роспуска комсомола его чле-
нами были сорок два миллиона моло-
дых людей. Это правда, что среди них 
были и те, которые на собраниях всех 
наставляли: «Раньше думай о Родине, а 
потом о себе», но в жизни прежде все-
го думали о себе, а подумать о Родине 
как-то не успевали. Тех, кто этой песне 
верил, было неизмеримо больше, но 
время выбрало других. А времена, как 
известно, не выбирают…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

«Хочу знать подробнее об этом человеке…»

Читали ли коммунисты  
Маркса?

Адгукніцеся,  
спадарыня N!

ЗВОНОК В РЕДАКЦИЮНЕЛЬЗЯ ЗАБЫТЬ…

В «Народной Воле» за 
23 ноября опубликовано 
большое интервью Марины 
Коктыш с новым председа-
телем партии Белорусская 
с о ц и а л - д е м о к р а т и ч е с к а я 
Громада Сергеем Черечнем. И 
уже в тот же день в редак-
цию позвонил читатель Игорь 
Лукьянович (так он назвал-
ся) и настойчиво попросил, 
чтобы редакция вернулась 
к недавно избранному пар-
тийному лидеру. «Хочу знать 
подробнее об этом человеке», 
– сказал незримый абонент. 
И сформулировал несколько 
конкретных вопросов:

1.Где родился Сергей 
Черечень?

2.В какой семье?
3.Какой вуз окончил?
4.Служил ли в армии?
5.В чем состоит его бизнес? 

Какую фирму возглавляет?
6.Что в первую очередь, 

на его взгляд, нужно в стране 
реформировать?

7.Будет ли партия, кото-
рую он возглавил, участво-
вать в парламентских и пре-
зидентских выборах, если 
власти не внесут демократи-
ческих изменений в законода-
тельство?

Отказать в просьбе Игорю 
Лукьяновичу никак нельзя, а 
потому редакция оперативно 
связалась с Сергеем Черечнем 

и попросила ответить на выше-
перечисленные вопросы. Вот 
что он сказал:

– Я родился в горо-
де Кричеве. До 18 лет жил и 
учился в Могилеве. Закончил 
областной лицей №3. 

– А в какой семье?
– Отец – инженер, мать – 

медработник. Есть младший 
брат.

– Какой вуз окончили?
– БГУИР по специально-

сти «Многоканальные системы 
телекоммуникаций».

– Армия?
– В армии не служил. 
– Расскажите про бизнес. 

Какую фирму возглавляете?
– Одна из фирм – ООО 

«Информационный Спектр», 
которая работает в информа-
ционном поле и занимается 
развитием республиканско-
го информационного портала 
www.spektr.by. Но это скорее 
хобби. 

– Что в первую очередь, на 
ваш взгляд, нужно в стране 
реформировать?

– В первую очередь необ-
ходимо реформировать нас. 
За годы постсоветского кри-
зиса мы регрессировали 
и стали безынициативной 
серой массой. Должны быть 
реформированы законода-
тельные и исполнительные 

институты, судебная система. 
И если посмотреть концеп-
цию работы, прописанную на 
бумаге, тут не так все плохо, 
а вот фактические действия 
людей оставляют желать луч-
шего. Инициатива и совесть 

должны быть основополага-
ющими принципами работы.

– БСДГ будет  участвовать 
в парламентских и президент-
ских выборах, если власти не 
внесут демократических изме-
нений в законодательство?

– Мы будем участвовать в 
выборах, когда будем готовы. 
Для нас именно это важно. 
Убежден: на выборы надо идти 
не с бухты барахты, чтобы 
лишь бы засветиться, а подго-
товленными – с программой и 
сильным коллективом. Этими 
вопросами мы сейчас и зани-
маемся.

– А если все же не будут 
внесены изменения в законо-
дательство?

– В данном случае нам все 
равно.

Марина КОКТЫШ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Нельзя не обратить вни-

мание на то, как ответил 
сегодняшний лидер партии 
Белорусская социал-демокра-
тическая Громада С.Черечень 
на последний вопрос – «В дан-
ном случае нам все равно». 
Честные будут выборы или 
сфальсифицированы им, види-
те ли, все равно. Что ж это за 
партия, которая уже сегодня не 
предпринимает должных уси-
лий для того, чтобы волеизъ-
явление народа было органи-
зовано у нас на демократиче-
ской основе? В Избирательный 
кодекс должны быть внесены 
соответствующие изменения, 
которые не позволят кому-
либо пойти даже на малейший 
подлог.

Хочу, чтобы «Народная 
Воля» опубликовала мой 
отзыв на статью Ларисы 
Насанович «Зачем кое-кто 
пытается залить сиропом ста-
линские времена?».

Мягко критикуя вылаз-
ки сталинистов, автор статьи 
совершенно права. К сожале-
нию, до сих пор еще не состо-
ялся нюрнбергский процесс 
над этой античеловечной идео- 
логией.

Вместе с тем, как мне пред-
ставляется, автор несколь-
ко идеализирует 1960–1980-е 
годы. Да, жизнь простого 
человека стала легче по срав-
нению со сталинским режи-
мом. Но подспудно копились 
новые проблемы и назревал 
социальный взрыв, о причи-
нах которого мало известно.

В эти годы коренным 
образом изменилась демогра-
фическая ситуация. Сельские 
жители получили паспорта, но 
не получили в собственность 
землю. И, не желая оставать-
ся колхозными рабами, стали 
массово переселяться в горо-
да. Деревни мгновенно обе-
злюдели, а население городов 
выросло в разы. И сегодня 
каждый пятый белорус живет 
в столице. Подобного соотно-
шения нет больше нигде. При 
такой пропорции в Пекине 
должны жить 200 млн человек. 
Произошла демографическая 
катастрофа.

Переселившись в горо-
да, основное число недавних 
крестьян из группы «Б» (про-
изводство предметов потреб-
ления) перешла в группу «А» 
(производство средств произ-
водства). Конечно, для науч-
но-технической революции 
необходимо опережающими 
темпами развивать группу 
«А», но необходимо соблю-
дать определенные пропорции 
между А и Б. Нарушение про-
порций приводит к экономи-
ческому кризису. В эти годы 
все большая сумма выплачи-
валась населению (потенци-
альным покупателям) в груп-
пе А, но эти суммы не обе-
спечены товарами группы Б. 
Население скопило громадное 
количество денег, не обеспе-
ченных товарами. Дефицит 
стал тотальным, и ему сопут-
ствовали коррупция и пре-
ступность. СССР вступил в 
затяжной кризис.

Крайне ортодоксальное 
крыло Политбюро видело 
способ разрешения кризиса в 
радикальной хирургической 
операции. В проекте пяти-
летнего плана на 1991–1995 
годы были предусмотрены 
индексы оптовых цен от 14 
до 18 раз. Ничего подобного 
в предыдущие пятилетки не 
было. После денежной рефор-
мы 1961 года, когда номинал 
увеличили в 10 раз, а золотое 
содержание рубля в 2,5 раза, 

четырехкратный подпор уби-
рали постепенно, индексы цен 
на 5 лет были в пределах от 
1,03 до 1,07. А здесь сразу в 
среднем в 15 раз. Они реши-
ли с маху решить проблему 
– через инфляцию выкачать 
у населения не обеспечен-
ные товарами деньги. Вполне 
предсказуемым было недо-
вольство населения по поводу 
такого грабежа. Поэтому уже 
в 1990 году стали восстанав-
ливать заросшие лесом дороги 
к старым сталинским лагерям. 
И наконец, выбрав удобный 
момент, в августе 1991 года 
грянул путч ГКЧП. Но армия 
отказалась давить население, 
как хотели путчисты. Хунта 
просчиталась. Правда, след-
ствие не связало в один сцена-
рий грабительский план, ввод 
в города войск и подготовку 
концлагерей. Путчисты отде-
лались легким испугом.

Вывод. Кризис, в резуль-
тате которого рухнул СССР, 
был создан авантюристами 
Политбюро КПСС в резуль-
тате неграмотного управления 
страной. Они считали себя 
коммунистами и талдычили о 
научном управлении экономи-
кой. Но большинство из них 
политэкономию К.М.Маркса 
в подлиннике не читали. Не 
говоря уже о других трудах. 

Николай Александрович 
ЛИПУНОВ, пенсионер из 

Бобруйска.

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

«А вось маё пісьмо я прасіла б 
Вас надрукаваць». Здавалася б, нічога 
дзіўнага ў гэтых словах няма. Любы 
аўтар, які звяртаецца з лістом у рэдак-
цыю, хоча, каб ён быў апублікаваны. 
І мы, у прынцыпе, не супраць таго, 
каб на старонках «Народнай Волі» 
з’явілася карэспандэнцыя аўтара, 
чыя просьба вынікае з працытава-
най фразы. Але… Ні на канверце, 
ні ў канцы пісьма няма ні адраса 
аўтара, ні яго імя, ні нумара тэлефо-
на, па якім можна было б звязацца і 
высветліць некаторыя пытанні, якія 
ўзніклі ў рэдакцыі пасля прачытання 
напісанага.

Колькі разоў мы звярталі ўвагу на 
тое, што наша стаўленне да ананімных 
лістоў неадназначнае. Разумеем, 
бываюць нейкія абставіны, з-за якіх 
аўтару сапраўды лепш выступіць не 
пад сваім сапраўдным прозвішчам, 
а выкарыстаць псеўданім. У дад-
зеным выпадку спадарыня N піша 
пра звычайныя рэчы – пра тое, што 
яна з’яўляецца даўнішнім чыта-
чом «Народнай Волі», пералічвае 

прозвішчы журналістаў, чые арты-
кулы выклікаюць у яе задавальнен-
не, раіць, як размеркаваць старонкі 
газеты па тэмах. І выказвае кры-
тычныя заўвагі ў сувязі з засіллем 
шоу-перадач расійскіх тэлеканалаў, 
дрэнным стаўленнем БТ да белару-
скай мовы, адсутнасцю нацыяналь-
най патрыятычнасці ў сённяшніх 
кіраўнікоў дзяржаўных СМІ…

Здавалася б, чаго і каго тут 
баяцца, навошта хаваць свой адрас, 
свае поўныя рэквізіты? А без гэтага 
рэдакцыя не мае магчымасці звязац-
ца з аўтарам і высветліць некаторыя 
пытанні, без чаго матэрыял не можа 
быць надрукаваны.

Карыстаючыся нагодай, у чарговы 
раз хочам падкрэсліць: мы – за роз-
нагалоссе на старонках «Народнай 
Волі». Давайце адкрыта і востра гава-
рыць аб усім тым, што нас хвалюе, 
што перашкаджае будаўніцтву дэма-
кратычнай Беларусі.

А да спадарыні N просьба: 
адгукніцеся, калі ласка!

Рэдакцыя.

Тэрарызм – не гераізм
РЭХА

Як даўні падпісчык «Народнай Волі» 
хачу выказацца па такім пытанні.

Лічу, што рэдакцыя паступіла правільна, 
надрукаваўшы артыкул Сяргея Крапівіна 
«Чалавек-кінжал». Бо сапраўды: людзі павінны 
ведаць не толькі герояў, але і антыгерояў. 
Зрэшты, афіцыйна  Кірыл Арлоўскі ўсё яшчэ 
лічыцца героем. З артыкула С.Крапівіна мы 
даведаліся, што савецкія баевікі, у тым ліку 
Арлоўскі, у 1925 годзе на польскай тэрыторыі 
спалілі 500 дамоў і двароў, 25 свірнаў са збож-
жам, 300 стагоў – сельгасаб’ектаў, а не ваенных. 
Сам Арлоўскі хваліўся, што за 1924 год ім 
было забіта больш за 100 чалавек на польскай 
тэрыторыі.

Бандытызм і тэрарызм на экспарт! 
А вось фактаў, што польскія спецслуж-
бы падобным чынам праявілі сябе на 
тэрыторыі СССР (ці БССР), у дакументах 
не знайшлося.

Таму я вельмі параіў бы рэдакцыі 
«Народнай Волі» нумары газеты з арты-
кулам С.Крапівіна паслаць дэпутату 
Марзалюку. Ён, як вядома, выказаў думку, 
што Польская дзяржава павінна папрасіць 
прабачэння ў Беларусі за мінулыя часы. 
Калі ўжо гаварыць аб прабачэнні, то, бадай, 
нам трэба прасіць прабачэння ў Польшчы 
за такіх тэрарыстаў, як Арлоўскі. Канечне, 
сённяшняя Беларусь за ўсе грахі СССР 

адказваць не можа – і тым не менш…
І яшчэ адно пытанне ў працяг тэмы. 

Было б добра, калі б вы знайшлі аўтара, 
які напісаў бы праўдзівы артыкул яшчэ 
пра аднаго «героя» – Сяргея Прытыцкага. 
Усё яго геройства заключаецца ў тым, што 
ён застрэліў у судзе чалавека, палічыўшы 
яго правакатарам. Ды ў любой краіне све-
ту пры любым рэжыме гэта было б прыз-
нана цяжкім крымінальным злачынствам. 
Між тым у сённяшняй Беларусі ёсць вуліцы, 
названыя яго імем. Беларускае тэлебачанне 
ўсё яшчэ паказвае хлуслівы фільм «Чырвонае 
лісце». І вельмі здзівіў нарвежскі беларус 
Славамір Адамовіч, які на пытанне нейкай 
анкеты  (здаецца, «Нашай Нівы») аб героях 
Беларусі назваў імя гэтага крымінальніка. Ён 
матываваў гэта тым, што дзякуючы бараць-
бе С.Прытыцкага і яго паплечнікаў частка 
тэрыторыі, якая да верасня 1939 года была 
ў складзе Польшчы, перайшла да Беларусі. 
Па-першае, перайшла не да Беларусі 
(бо такой дзяржавы тады не было), а да 
Савецкай Беларусіі, а дакладней – да СССР. 
Хто не ведае, якія рэпрэсіі зведалі жыха-
ры гэтай далучанай тэрыторыі пасля верас-
ня 1939 года! Альбо пра тое, якая галеча 
прыйшла да людзей у выглядзе бальшавіцкіх 
калгасаў! Аб гэтым напісаць таксама варта.

Антон ЯНКОЎСКІ, жыхар г.Смаргонь.
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Как российские чиновники «кинули»  
белорусских дорожников

Что произошло в Керченском проливе: 
хроника столкновения  

кораблей России и Украины
В воскресенье вечером российские пограничники со стрельбой задержали три украинских военных корабля в районе Керченского 

пролива. Как заявили в ФСБ, они незаконно пересекли российскую границу и не реагировали на требование остановиться. 
Украинские власти обвинили Россию в агрессии и подняли вопрос о введении в стране военного положения.

Как развивались события?
Таран

Утром 25 ноября укра-
инские малые бронирован-
ные катера «Бердянск» и 
«Никополь», а также буксир 
«Яны Капу» начали плано-
вый переход из Одессы в 
Мариуполь. У Керченского 
пролива их встретили рос-
сийские пограничные кораб-
ли, один из которых протара-
нил украинский буксир.

ФСБ России утверждает, 
что украинские суда пересек-
ли государственную грани-
цу России и «неправомерно 
зашли во временно закры-
тую акваторию». 

В ВМС Украины говорят, 
что заранее предупредили рос-
сийскую сторону о переходе.

Подмога
ФСБ утверждает, что 

украинцы выслали из азов-
ского порта Бердянск два 
бронированных артиллерий-
ских судна класса «Гюрза». 
Позже российская спецслуж-
ба сообщила, что они легли 
на обратный курс.

Россия в свою очередь 
подняла в воздух штурмови-
ки Су-25 и ударные вертоле-
ты Ка-52. Видео, на котором 
штурмовые самолеты патру-
лируют воздушное простран-
ство над Керченским про-
ливом, опубликовал портал 
«Керчь.Инфо».

Закрытый пролив
После обеда пролив 

перекрыли – под Крымским 
мостом остановилось судно 
и перегородило фарватер. 
Россия сначала объяснила 
перекрытие «посадкой на 
мель танкера перед мостом 
со стороны Азовского моря», 
а к вечеру ФСБ сообщила, 
что пролив закрыт для про-
хода гражданских судов в 
целях безопасности.

В понедельник утром 
гендиректор предприятия 
«Крымские морские порты» 
Алексей Волков сообщил о 
возобновлении гражданско-
го судоходства в Керченском 
проливе.

Бой
Вечером сначала Украина, 

а следом и Россия сообщили, 
что украинские суда обстре-
ляны и захвачены. 

Как заявили в ФСБ, око-
ло 19.00 украинские катера 

«осуществили очередную 
попытку незаконных дей-
ствий в пределах территори-
ального моря РФ». При этом 
они не реагировали на тре-
бования о немедленной оста-
новке и «совершали опасное 
маневрирование».

«С целью принудитель-
ной остановки украинских 
военных кораблей приме-
нено оружие», – заявили в 
ЦОС ФСБ, добавив, что трое 
украинских военнослужащих 
в результате получили ране-
ния.

Украинская сторона 
утверждает, что Россия при-
менила оружие против укра-
инских кораблей, которые 
уже возвращались в Одессу, 
так и не получив информа-
цию о возможности прохода 
через Керченский пролив.

Как заявил началь-
ник генерального штаба 
Вооруженных сил Украины 
Виктор Муженко, не полу-
чив до 17.00 информацию, 
корабли ВМС Украины при-
няли решение возвращаться 
в пункт постоянного бази-
рования.

«При проходе кораблей 
из зоны ожидания в пункт 
постоянного базирования 
где-то на расстоянии 13–14 
миль от побережья Крыма в 
районе 40 километров юго-
восточнее Керчи, корабли, 
которые сопровождались 
судами и кораблями РФ, 
были обстреляны, заблоки-
рованы и по ним было при-
менено вооружение на пора-
жение», – сообщил Муженко.

Судьба экипажа и 
кораблей

По информации 
Муженко, на захваченных 
Россией украинских кора-
блях находились 23 челове-
ка, связь с которыми была 
потеряна.

«Судьба моряков нам не 
известна, есть только инфор-
мация о шести раненых, из 
них двое тяжелых», – сооб-
щил он во время заседа-
ния Совета национальной 
безопасности и обороны 
Украины.

В ФСБ России сообщали, 
что трем раненым украинцам 
была оказана медицинская 
помощь.

В понедельник в керчен-
ской больнице сообщили 
ТАСС, что украинские воен-
ные находятся в стабильном 
состоянии. «Все нормально, 
не ухудшается. Чувствуют 
себя прекрасно», – сказал 
собеседник агентства, уточ-
нив, что сейчас в больнице 
дежурят следователи.

По информации источ-
ников Рейтер и Интерфакса, 
задержанные украинские 
корабли доставлены в порт 
Керчи. 

В понедельник прези-
дент Украины выступил с 
заявлением в адрес россий-
ских властей. Он потребо-
вал немедленно освободить 
украинских моряков и вер-
нуть Украине задержанные 
корабли.

Порошенко при этом 
подчеркнул, что ожида-

ет быстрой реакции на его 
обращение.

Обвинения
Украина и Россия обви-

няют друг друга в провока-
циях.

«Их цель понятна – соз-
дать конфликтную ситуацию 
в этом регионе», – заявила 
ФСБ.

«Провокационные дей-
ствия со стороны РФ в 
Черном и Азовском море 
перешли границу и стали 
уже агрессивными», – отве-
тил МИД Украины.

Пресс-секретарь пре-
зидента России Дмитрий 
Песков в понедельник назвал 
инцидент в Керченском про-
ливе «очень опасной прово-
кацией», требующей серьез-
ного разбирательства.

Военное положение
Ночью президент 

Украины созвал заседание 
Совета национальной безо-
пасности и обороны (СНБО). 
Он расценил инцидент как 
«акт военной агрессии» и 
пришел к выводу о необхо-
димости введения в стране 
военного положения.

Это решение должна 
утвердить Верховная Рада 
Украины, которая вчера 
вечером созвала экстренное 
заседание.

Распоряжением главы 
генштаба Украины воору-
женные силы страны уже 
приведены в полную боевую 

готовность. Полиция пере-
шла на усиленный режим 
несения службы.

Международная  
реакция

НАТО и Евросоюз при-
звали стороны проявить 
сдержанность и как можно 
быстрее разрядить ситуацию.

Власти Эстонии. Литвы 
и Грузии выступили с заяв-
лениями, осуждающими 
действия России. «Атака на 
украинские суда и их задер-
жание являются грубым 
нарушением международ-
ного морского права и ста-
вят под угрозу безопасность 
всего региона», – написал на 
своей странице в соцсетях 
глава МИД Грузии Давид 
Залкалиани.

«Осуждаю деятельность 
России по захвату воен-
но-морских судов Украины, 
закрытию Керченского про-
лива и агрессию против 
Украины», – заявил пре-
мьер-министр Эстонии Юри 
Ратас.

Россия, задержавшая и 
обстрелявшая в Керченском 
проливе три украинских 
военных корабля, цинично 
нарушает международные 
соглашения и ведет «прямую 
агрессивную войну против 
Украины», сказала президент 
Литвы Даля Грибаускайте. 
Литва, по словам президен-
та, готова помочь Украине, 
«предоставляя надежную 
помощь всего международно-
го сообщества».

SOS!

Рогачевское дорожно-стро-
ительное управление №1 судит-
ся с администрацией Липецка, 
чтобы получить деньги за 
ремонт местных дорог.

По подсчетам Генпроку-
ратуры Беларуси, контрагенты 
за рубежом задолжали бело-
русским предприятиям 450 млн 
долларов. В эту сумму нередко 
входят и неплатежи государ-
ственных заказчиков в России.

В середине ноября 
Арбитражный суд Липецкой 
области обязал Департамент 
дорожного хозяйства и бла-
гоустройства администра-
ции Липецка выплатить 
рогачевским дорожникам 
за оказанные услуги 505.933 
российских рублей (вместе 
с судебными издержками). 
Но ответчик просил в суде 
не удовлетворять требования 
истца, и у липецких чинов-
ников еще есть возможность 
подачи апелляции. Так что 
ставить точку в деле возврата 
денег рано.

Как следует из матери-
алов дела, договор подряда, 
выполнения условий кото-

рого добивается белорусский 
истец, был заключен в конце 
2017 года между ОАО «ДСУ №1 
г.Рогачев» и Муниципальным 
казенным ремонтно-строитель-
ным дорожным предприяти-
ем. В его рамках белорусский 
подрядчик отсыпал несколько 
улиц города асфальтобетонной 
крошкой. Но, завершив рабо-
ты и подписав акты о приемке 
выполненных работ, оплаты не 
дождался. По условия договора 
заказчик должен был перечис-
лить деньги на счет подрядчика 
в пятидневный срок.

Проблемы с оплатой воз-
никли из-за реорганизации 

заказчика. Сначала город не 
отказывался от погашения 
долга, но настаивал, чтобы 
вопрос решался в судебном 
порядке. По первому решению 
Арбитражного суда Липецкой 
области, принятому в сентя-
бре этого года, требования 
рогачевских дорожников 
были полностью удовлетворе-
ны. Был выдан исполнитель-
ный лист на взыскание задол-
женности с правопреемника 
заказчика. Но оказалось, что 
у него на счету нет ни денег, 
ни имущества, которое мож-
но продать. ДСУ №1 г.Рогачева 
вновь обратилось в суд, тре-

буя в субсидиарном порядке 
взыскать долг с Департамента 
дорожного хозяйства и бла-
гоустройства администра-
ции города Липецка «за счет 
средств казны муниципаль-
ного образования». Однако 
местные чиновники поменяли 
позицию, и во время слуша-
ний представитель департа-
мента уже просил суд отка-
зать рогачевцам в иске.

Проблема внушитель-
ной внешней просроченной 
дебиторской задолженности 
белорусских субъектов хозяй-
ствования, которая составля-
ет около 450 млн долларов, 
обсуждалась в конце октября 
на заседании объединенной 
коллегии генеральных про-
куратур России и Беларуси 
в Москве. Как отметил тог-
да заместитель генпрокурора 
Беларуси Александр Лапшин, 
образование внешней просро-
ченной дебиторской задол-
женности «нередко вызвано 
недобросовестными действи-
ями контрагентов».

Николай ВИТОВТ.
Zautra.by 

Помилован….
Британский аспирант Мэтью Хеджес, неделю назад приговоренный  

в Объединенных Арабских Эмиратах к пожизненному сроку за шпионаж, 
помилован. 

НОВОСТЬ ДНЯ

31-летний Хеджес не 
признавал себя виновным, 
утверждая, что он занимался в 
этой стране научными иссле-
дованиями.

Прошение о помиловании 
подавала его жена Даниэла 
Техада. Она сказала агентству 
Рейтер, что с нетерпением 
ожидает мужа дома.

«Президент принял реше-
ние о помиловании по случаю 
Национального дня в честь 

47-й годовщины ОАЭ в ответ 
на персональное обращение 
семьи Хеджеса. Оно подлежит 
немедленному исполнению», 
– говорится в сообщении 
Министерства по президент-
ским делам.

Как ожидается, британец 
сможет покинуть ОАЭ после 
завершения формальных про-
цедур. Министр иностран-
ных дел Великобритании 
Джереми Хант назвал реше-

ние о помиловании потряса-
ющей новостью и поблагода-
рил власти ОАЭ, подчеркнув, 
что Британия по-прежнему 
не согласна с обвинениями в 
адрес Хеджеса.

На прошлой неделе суд в 
Абу-Даби признал аспиранта 
университета Дарэма Мэтью 
Хеджеса виновным в шпиона-
же в пользу британского пра-
вительства. Его обвинили в 
том, что он якобы занимался 
шпионажем под прикрытием 
написания научной работы об 
«арабской весне».

Родственники Хеджеса 
заявляли, что в течение шести 
недель с момента ареста его 
подвергали допросам без уча-
стия адвоката, а консульская 
помощь ему не предоставля-
лась.

В ходе этих допросов, 
говорится в заявлении семьи, 
его заставили подписать доку-
мент на арабском языке, кото-
рый, как оказалось, был при-
знанием вины.

Без атомной 
энергетики

Испанское правительство приняло план 
закрытия всех АЭС страны к 2028 году.

План испанских властей предусматрива-
ет поэтапное закрытие в период с 2023-го по 
2028 год всех ныне действующих в стране пяти 
атомных электростанций (АЭС). Еще раньше 
– в 2020 году – в соответствии с рекоменда-
циями Евросоюза должны быть закрыты семь 
из 15 электростанций, работающих на угле. 
Считается, что и те, и другие должны уступить 
место возобновляемой энергетике, главным 
образом ветряной и солнечной. Природные 
ресурсы для строительства гидроэлектростан-
ций в Испании ограничены. 

«Голубые каски»  
могут появиться  

на востоке  
Украины

Германия во время своего членства в 
Совете Безопасности ООН со следующего 

года будет инициировать введение миро-
творцев на Донбасс. Об этом заявил глава 
немецкого внешнеполитического ведомства 
Гайко Маас.

Он напомнил, что у Киева и Москвы 
абсолютно разное видение формата мис-
сии.

Но, прежде чем ввести на Донбасс миро-
творцев, нужно стабилизировать ситуацию 
на востоке Украины и добиться прекращения 
огня, объяснил немецкий дипломат.

Снова рост
Цены на нефть эталонных марок  после 

резкого падения по итогам прошлой недели  
растут в ходе азиатских торгов 26 ноября. 
Аналитики связывают нефтяной обвал с 
рекордами добычи в Саудовской Аравии 
и призывами президента Соединенных 
Штатов Америки  Дональда Трампа еще 
больше снизить цены на нефть.

В целом осеннее падение нефтяно-
го рынка вызвано опасениями по поводу 
избытка предложения топлива после того, 
как США сделали исключение и позволили 
ряду стран закупать нефть у Ирана после 
вступления в силу санкций против этого 
государства. 

Страны ОПЕК при этом не смогли догово-
риться об ограничении добычи нефти в 2019 
году. Следующее заседание состоится в нача-
ле декабря, эксперты считают, что основные 
договоренности будут достигнуты раньше, на 
саммите G20 в Буэнос-Айресе 30 ноября – 1 
декабря. 
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ЯК ГЭТА БЫЛО

Сяргей НАВУМЧЫК

Як віцябляне перамаглі АЭС
30 гадоў таму грамадскасці Віцебска ўдалося спыніць будаўніцтва атамнай станцыі.

Аднойчы Алесь Адамовіч, 
які ў ліку першых пачаў 
біць у чарнобыльскія званы, 
распавёў мне, як пасля аварыі 
на ЧАЭС старшыня Савета 
міністраў СССР Мікалай 
Рыжкоў завяршыў нейкую 
нараду словамі ўдзячнасці 
беларусам: «Пагутарыш з 
украінцамі – і адчуваеш сябе 
як выціснуты лімон: аднаго ў 
іх не хапае, другога, тое ім дай, 
гэтае падкінь… Іншая справа 
беларусы – сказалі: нам нічога 
не трэба, з Чарнобылем самі 
справімся!»

І ўсё ж саюзны прэм’ер 
перабольшыў альтруізм 
кіраўнікоў БССР: сёе-тое 
яны ў Масквы папрасілі. А 
менавіта – атамную станцыю.

У 1987 годзе была прынята 
Пастанова ЦК КПСС і Савета 
міністраў СССР ад 1 ліпеня і 
сумесная пастанова ЦК КПБ, 
Саўміна БССР і Мінэнерга 
СССР ад 26 жніўня аб 
будаўніцтве Беларускай АЭС.

Пасля выву чэн-
ня некалькіх варыянтаў 
праекціроўшчыкі спыніліся 
на Гарадоцкім раёне Віцебскай 
вобласці. Праектныя рабо-
ты ажыццяўляла кіеўскае 
аддзяленне інстыт у та 
«Атамэнергапраект».

Чаму нельга было 
будаваць атамную 

станцыю
Гэты падзагаловак мусіў 

быць крыху іншым: «Чаму 
нельга будаваць АЭС увогуле». 
Бо, як і 30 гадоў таму, я заста-
юся перакананым праціўнікам 
атамнай энергетыкі, і 
ўзвядзенне Астравецкай 
АЭС лічу памылкай (дай Бог, 
каб памылка гэтая не стала 
катастрафічнай).

Але вернемся ў 1988 год.
Тэкст пастановы я, 

тады карэспандэнт газеты 
«Віцебскі рабочы», раздабыў 
пазней, а ў ліпені 1988-га 
толькі даведаўся, што АЭС 
збіраюцца будаваць і намеры 
гэтыя самыя сур’ёзныя: ужо 
нібыта бачылі вышукальнікаў-
праекціроўшчыкаў у розных 
месцах Гарадоцкага раёна. За 
ноч напісаў артыкул «Мяжа» 
– паводле назвы адной з вёсак, 
каля якой свідравалі зямлю 
атамшчыкі.

Аргументацыя была 
наступная.

Па-першае, фактар 
экалагічны: на Беларускай 
АЭС планавалася ўсталяваць 
такія ж рэактары, якія былі 
на Чарнобыльскай (хаця і 
мадыфікаваныя), а значыць, 
над Віцебскам, як і над усёй 
Беларуссю, павісне пагроза 
новай катастрофы. Але нават 
і без такой пагрозы АЭС сама 
па сабе – гэта бомба пад буду-
чыя пакаленні: да гэтага часу 
не знойдзены спосабы поўнай 
утылізацыі ядзерных адходаў 
(так што за Астравецкую АЭС 
давядзецца расплачвацца 
нашчадкам).

Месца, абранае пад 
будаўніцтва, не было 
ідэальным з сейсмалагічнага 
пункту гледжання. У даведцы 
інстытута «Атамэнергапраект» 
пазначалася: «максімальна 
разліковы землятрус не пера-
вышае 5–6 балаў». Каб рэак-
тар пахіснуўся – дастаткова.

Па-другое, у будаўніцтве 
АЭС не было эканамічнай 
неабходнасці, Лукомльская 
электрастанцыя выпрацоўвала 
дастаткова энергіі – яе цал-
кам хапала на патрэбы 
Віцебшчыны ды і іншых 
абласцей. Мінатам СССР 
хацеў скарыстаць Беларусь як 
чарговую пляцоўку для сваіх 
эксперыментаў.

Па-трэцяе, дэмаграфічныя 
наступствы, якія непаз-
бежна з’явіліся б у выпадку 
ўзвядзення новага «горада 
энергетыкаў». Гэта азнача-
ла б ужо поўнае, на дзясяткі 
кіламетраў, «вымыванне» 
вясковага насельніцтва на 
фоне вялікай колькасці пры- 
шлых з іншых рэспублік тага-
часнага СССР.

Быў і яшчэ адзін аргу-
мент, які не меў непасрэдна-
га дачынення ні да ядзернай 
энергетыкі, ні да эканомікі, 

ні да дэмаграфіі. Гэта было 
абсалютнае ігнараванне 
ініцыятарамі будаўніцтва 
АЭС меркавання жыхароў 
Віцебшчыны. Як сказалі б 
цяпер – грамадскай думкі. 
У якім 1978 годзе на яе не 
звярнулі б увагі – ніхто ж 
ніколі не апытваў жыхароў 
Кіева ці Гомельшчыны, калі 
праектавалі Чарнобыльскую 
АЭС. Але на двары былі іншыя 
часы. І асабліва цынічна 
выглядала тое, што рашэнне 
размясціць у Беларусі АЭС 
было прынята ўсяго праз 
год пасля таго, як выбухнуў 
Чарнобыль.

Радыеактыўнае мяса 
– на беларускі стол. І 
не толькі на беларускі

У 1988 годзе інфармацыя 
пра рэальныя наступствы 
Чарнобыля заставалася заса-
крэчанай.

Праз два гады, калі я ўжо 
быў членам часовай камісіі 
Вярхоўнага Савета па ацэнцы 
дзеянняў службовых асоб у 
справе ўтойвання інфармацыі 
аб аварыі на ЧАЭС, нам удало-
ся знайсці дакумент 1986 года, 
якім Саўмін БССР зацвердзіў 
магчымасць закупкі мяса 
без уліку радыеактыўнай 
забруджанасці. Вось цыта-
та з афіцыйнай справазда-
чы нашай парламенцкай 
камісіі, якую на пасяджэнні 
Вярхоўнага Савета 13 чэрве-
ня 1991 года прачытаў стар-
шыня камісіі дэпутат Рыгор 
Вячэрскі:

«Быў дадзены загад змеш-
ваць брудныя і чыстыя тушы 
жывёл у прапорцыях ад 1:10 да 
1:1. Забруджанае мяса непры-
хавана развозілася па краіне. 
Толькі са склада «Заходні», 
што ў Смалявічах, які наве-
дала наша камісія, дзясяткамі 
і сотнямі тон забруджанае 
радыенуклідамі мяса было 
адгружана ў 55 пунктаў 
рэспублікі. Каля 2000 тон 
забруджанага радыенуклідамі 
мяса знаходзяцца ў гэтым 
сховішчы і сёння…»

Між іншым, у адной 
з паўднёвых рэспублік 
адмовіліся прымаць эша-
лон з беларускім мясам пас-
ля таго, як праверылі яго на 
радыеактыўнасць. Эшалон 
вярнулі ў Мінск з рэкаменда-
цыяй: мяса знішчыць, а ваго-
ны падвергнуць дэзактывацыі.

Але гэтыя і падобныя фак-
ты былі абнародаваны пазней. 
А тады, у 1988-м, да нас глуха 
даходзілі толькі чуткі.. Ну а 
тых, хто спрабаваў даведацца 
праўду, білі па руках.

Начальства робіць 
выбар

Мой артыку «Мяжа» так і 
не быў апублікаваны. Рэдактар 
«Віцебскага рабочага» катэ-
гарычна адмовіўся: «Не варта 
нагнятаць страсці і пужаць 
людзей». Некалькі раздрука-
ваных пад капірку асобнікаў 
я раздаў сябрам. Але ўжо праз 
пару тыдняў бачыў свой тэкст 
ў руках зусім незнаёмых лю- 

дзей – нехта памножыў яго на 
рататары.

Шчыра кажучы, у мяне 
зусім не было намеру зай-
мацца арганізацыяй шыро-
кага грамадскага пратэ-
сту. Тэмы, якія мяне ў той 
час цікавілі, – рэстаўрацыя 
архітэктурных помнікаў і 
тэатр (нават атрымаў запра-
шэнне ад рэктара Тэатральна-
мастацкага інстытута ў 
аспірантуру на спецыяльнасць 
«тэатразнаўства»). Палітыкі я 
наеўся, служачы ў войску, і 
быў упэўнены, што з «дэмбе-
лем» яна для мяне скончыла-
ся.

Так бы і здарылася, калі 
б не пазіцыя тагачасна-
га кіраўніцтва Віцебскай 
вобласці, найперш – сакрата-
ра абкама партыі Уладзіміра 
Грыгор’ева.

Як ні дзіўна, але першым 
пра магчымае будаўніцтва 
АЭС на Віцебшчыне 
паведаміў сам Грыгор’еў, 
выступаючы ў чэрвені 
1988 на сустрэчы дэлегатаў 
XIX партканферэнцыі з 
прадстаўнікамі грамадскасці. 
Ён нават выказаў сумнеў у 
мэтазгоднасці такога праекта. 
Але неўзабаве змяніў пазіцыю 
і пачаў абвяргаць сам факт 
намеру такога будаўніцтва: 
маўляў, ніякую атамную стан-
цыю будаваць на Віцебшчыне 
не збіраюцца, усё гэта плёткі 
безадказных асоб, якія такім 
чынам імкнуцца здабыць сабе 
палітычны капітал.

Тут варта сказаць пра само-
га Грыгор’ева, які быў адным 
з цэнтральных персанажаў 
той «атамнай» гісторыі. (Гэта 
цікава ў кантэксце наступных 
падзей: у 1990-м на з’ездзе КПБ 
Грыгор’еў прэтэндаваў на месца 
1-га сакратара ЦК КПБ, а зна-
чыць, у крытычныя дні жніўня 
1991-га ад яго шмат што зале-
жала б у лёсе Беларусі.)

Уладзімір Грыгор’еў 
быў прысланы ў Віцебск на 
пасаду 1-га сакратара абка-
ма, калі яму было 45 гадоў, 
і гэта, безумоўна, сведчыла 
пра бліскучую кар’еру, знач-
ная частка якой прайшла на 
камсамольскіх пасадах, аж 
да першага сакратара ЦК 
ЛКСМБ і сакратара ЦК саюз-
нага камсамола. Папрацаваў 
Грыгор’еў і ў апараце ЦК 
КПСС, адкуль, з падачы 
Лігачова быў накіраваны ў 
Віцебск. Новая пасада была 
плацдармам для яшчэ боль-
шага кар’ернага ўзлёту – які 
палітык не імкнецца ўзняцца 
вышэй?

А быў Уладзімір Грыгор’еў 
не гаспадарнікам, а менавіта 
палітыкам з разлікам на 
знешні эфект. Ён любіў эфект-
ныя акцыі, якія патэнцыяль-
на маглі прыцягнуць увагу 
найперш саюзнай прэсы. 
Напрыклад, ініцыяваў ства-
рэнне ў Віцебску 15 кавярняў-
рэстаранаў у нацыяналь-
ным каларыце 15 саюзных 
рэспублік (калі не памыляюся, 
кіраўнікі гарадскога грамад-
скага харчавання выдахліся 
на сёмым, узбекскім, аб’екце – 
дэфіцыт прадуктаў тады ўжо 

істотна адчуваўся).
Аднак бясспрэчным плю-

сам Грыгор’ева былі ўменне 
слухаць апанентаў (хаця і не 
заўсёды) і здольнасць пера-
гледзець сваю пазіцыю. Так 
было, калі паўстала пагроза 
знішчэння гістарычнай забу-
довы горада, гэтак здарылася 
і з Шагалам – тут Уладзімір 
Віктаравіч здолеў эвалюцы-
янаваць ад абвінавачвання 
вялікага мастака ў «самым 
рэакцыйным сіянізме» 
да спрыяння стварэнню 
музея Шагала і арганізацыі 
«Шагалаўскіх чытанняў».

А вось у сітуацыі з 
Віцебскай АЭС у Грыгор’ева 
мужнасці не хапіла. Пры 
тым, што ён быў зусім не ў 
захапленні ад перспектывы 
ўзвядзення атамнай станцыі 
на тэрыторыі вобласці – хаця 
б таму, што доўгае, не на год 
і не на два, будаўніцтва не 
абяцала хуткіх палітычных 
дывідэндаў.

Не ўспрыняў ідэю 
будаўніцтва АЭС і тагачасны 
старшыня Віцебскага аблвы-
канкама Уладзімір Кулакоў, 
але ўжо з рацыянальных пры-
чын: для энергазабеспячэння 
вобласці хапала Лукомльскай 
электрастанцыі. Свае сум-
невы ён нават выказаў на 
сесіі Вярхоўнага Савета 
БССР. Як мне потым стала 
вядома, Кулакоў спрабаваў 
давесці сваю пазіцыю да 
рэспубліканскага кіраўніцтва 
і «кулуарным» спосабам, але 
атрымаў водпаведзь.

Вось тут бы Грыгор’еву і 
звярнуцца па дапамогу да 
грамадства: маўляў, давай-
це аб’яднаем намаганні і ра- 
зам адаб’ёмся ад «ядзернага 
падарунка». Гэта магло стаць 
стартам у самую што ні ёсць 
вялікую палітыку (успомніць 
хаця б прыклад Ельцына), 
але і было куды больш 
шанцаў зламаць сабе шыю. І 
Уладзімір Віктаравіч зрабіў 
свой выбар: стаў заяўляць, 
што ніякага будаўніцтва АЭС 
на Віцебшчыне не плануецца, 
спадзеючыся, што праблема 
сцішыцца сама сабой.

Актывісты таксама 
робяць выбар

Але не сцішылася.
Мы ўтварылі ініцы-

ятыўную групу, куды ўвайшлі 
выкладчыкі тэхналагічнага 
інстытута Эсфір і Валянцін 
Арловы, загадчык кафе-
дры гэтага ж інстытута 
Іван Сцяпанаў, інжынер 
Аляксандр Берагейка і яго-
ная жонка Таццяна, рабо-
чыя Сяргей Цярэнцьеў і 
Уладзімір Шанец, навуковец 
Юрый Хлопкаў, настаўнік 
Мікалай Намеснікаў , 
актывісты клуба «Узгор’е» 
доктар Міхась Паўлаў і архе-
олаг Ігар Цішкін… 

Нягледзячы на тое, што 
поўнай упэўненасці ў пера-
мозе ў нас не было (пастано-
вы ЦК ніколі не адмяняліся, 
а тыя, хто выступаў супраць, 
станавіліся «лагерным 
пылам»), настроены мы былі 

рашуча. Вырашылі апеля-
ваць непасрэдна да жыхароў 
горада, а менавіта – збіраць 
подпісы. І – максімальна 
шырока інфармаваць грамад-
ства пра небяспеку АЭС, што 
было на мне як на журналісце.

Памятаю, доўга думаў над 
фармулёўкай звароту, пад якім 
трэба было збіраць подпісы, 
зрабіў дзясятак варыянтаў 
з рознай аргументацыяй, 
але ніводны не задавальняў. 
Вырашыў, што тэкст мусіць 
быць максімальна лаканічны: 
«Мы супраць будаўніцтва 
Беларускай АЭС і планаў раз-
мяшчэння яе на тэрыторыі 
Віцебскай вобласці!» У выніку 
пад гэтымі словамі падпісаліся 
каля 40 тысяч віцяблян – 
здаецца, тое была першая ў 
гісторыі Беларусі такая маш-
табная грамадская акцыя.

Артыкул здымаюць  
з паласы, 

пікетоўшчыкаў 
затрымліваюць

Сама ж барацьба супраць 
АЭС разгортвалася імкліва і 
даволі драматычна.

29 верасня галоўны рэдак-
тар «ЛіМ» Анатоль Вярцінскі 
надрукаваў мой артыкул 
«Мяжа», што яшчэ больш раз-
злавала абласное начальства.

Разам з Валянцінам 
Арловым і фатографам 
Уладзімірам Базанам мы 
паехалі ў Гарадоцкі раён. 
Некалькімі днямі раней 
Аляксандр Берагейка нарэш-
це знайшоў пляцоўку, на 
якой поўным ходам ішлі гео-
лага-разведачныя работы 
пад будучы катлаван. Базан 
зрабіў здымкі, я напісаў вялікі 
артыкул і аддаў яго рэдак-
тару «Віцебскага рабочага» 
Уладзіміру Скапе.

18 кастрычніка Уладзімір 
Грыгор’еў прыйшоў на пар-
тыйны сход у нашу рэдакцыю. 
«Можаце друкаваць, грамад-
ства трэба ўздымаць супраць 
АЭС!» – нечакана заявіў пер-
шы сакратар абкама, і мы ра- 
зам з Тадзіянай Тодараўнай 
Кляшторнай са спакойным 
сэрцам паехалі ў Мінск, дзе 
назаўтра ў Чырвоным касцёле 
адбылося пасяджанне, на якім 
былі ўтвораны «Мартыралог 
Беларусі» і Аргкамітэт БНФ.

У пятніцу 21 кастрычніка 
мой нарыс «Чорная багна» 
(паводле назвы мясцовасці, 
дзе збіраліся будаваць АЭС) 
быў набраны і завёрста-
ны на 3-ю паласу суботняга 
нумара «Віцебскага рабо-
чага». Аднак у 18 гадзін 
Грыгор’еў патэлефанаваў 
рэдактару і загадаў матэры-
ял зняць. З-за гэтага выпуск 
на некалькі гадзін затрымалі, 
а назаўтра на месцы майго 
артыкула выйшаў сумнавя-
домы пасквіль «Эвалюцыя 
палітычнага невуцтва», у якім 
аплёўваліся «Талака», Вінцук 
Вячорка ды іншыя, як нас 
тады называлі, нефармалы.

У газеце было змешчана і 
інтэрв’ю з першым намеснікам 
старшыні Віцебскага аблвы-

канкама Уладзімірам 
Цацохам, у якім на пытан-
не ананімнага карэспандэн-
та, ці праўда, што збіраюцца 
будаваць АЭС, той адказаў: 
«Чуткі носяць правакацый-
ны характар і не маюць пад 
сабой сур’ёзных падстаў. Яны 
распаўсюджваюцца асобнымі 
безадказнымі грамадзянамі 
з мэтай нагнясці абстаноўку, 
стварыць напружаную атмас-
феру ў працоўных калек-
тывах…». (Пазней Цацоха 
прызнаўся, што сам упершы-
ню даведаўся пра гэтыя «свае» 
словы, узяўшы ў рукі газету. 
Сапраўдны аўтар публікацыі 
так і застаўся невядомы.)

Тады ж я напісаў адкрыты 
ліст Грыгор’еву, запытаўшыся, 
калі ж кандыдат у члены 
ЦК КПСС быў шчыры – у 
рэдакцыі ці калі загадаў зняць 
матэрыял з нумара? У лісце 
я запатрабаваў неадкладна 
спыніць разведачныя работы ў 
Гарадоцкім раёне, выбачыцца 
перад членамі ініцыятыўнай 
групы і тысячамі віцяблян, 
якія паставілі свае подпісы 
пад зваротам супраць АЭС, 
спыніць пераслед студэнтаў 
педагагічнага інстытута, 
якіх 20 кастрычніка міліцыя 
затрымала за збор подпісаў.

Станюта і Быкаў 
супраць АЭС

2 лістапада ў маскоўскай 
«Литературной газете» быў 
надрукаваны ліст беларускіх 
пісьменнікаў з пратэ-
стам супраць будаўніцтва 
Віцебскай АЭС. Яго падпісалі 
Васіль Быкаў, Янка Брыль, 
Рыгор Барадулін, Пімен 
Панчанка, Віктар Казько, 
Аляксей Дудараў, Уладзімір 
Арлоў, Сяргей Законнікаў. 
А яшчэ мне перадалі лісты з 
подпісамі акцёраў – віцебскіх 
«коласаўцаў» і мінскіх 
«купалаўцаў», у тым ліку 
Стэфаніі Станюты. Тое было 
моцнай падтрымкай для нас!

7 лістапада на 
кастрычніцкай дэманстрацыі 
з’явіліся транспаранты «Мы 
– супраць Віцебскай АЭС!». 
Ініцыятыўная група, ва 
ўсялякім разе яе ядро, не мела 
да гэтага дачынення: людзі самі 
намалявалі такія лозунгі і, не 
паддаўшыся на ўгаворы і пагро-
зы кіраўнікоў прадпрыемстваў, 
разгарнулі іх у калонах.

Грыгор’еў загадаў даставіць 
мяне да яго на гутарку. У 
кабінеце першага сакратара 
абкама прысутнічала і парторг 
нашай рэдакцыі Ніна Тулінава. 
Размова была даволі жорсткая 
з абодвух бакоў. Было бачна, 
што гаспадар кабінета ледзь 
стрымлівае сябе. Ён катэга-
рычна запатрабаваў спыніць 
збор подпісаў і ўвогуле згар-
нуць кампанію супраць АЭС. 
Я сказаў, што не бачу ніякай 
магчымасці гэта зрабіць, і 
параіў Грыгор’еву падтры-
маць грамадскі антыядзерны 
рух.

Развіталіся мы кожны пры 
сваім меркаванні.

Віцэ-прэм’ер  
як некампетэнтная 

асоба
І раптам у сярэдзіне 

лістапада мінскія газе-
ты надрукавалі гутарку з 
намеснікам старшыні Савета 
міністраў Л.Фірысанавым 
і кіраўніком «Белэнерга» 
Г.Хартановічам, у якой тыя 
прызналіся: так, рашэнне 
пра будаўніцтва АЭС прыня-
та, бо… Далей ішоў пералік 
аргументаў, чаму яе трэба 
будаваць.

Пасля гэтага нікога 
агітаваць было не трэба. На 
віцебскіх прадпрыемствах 
адбываліся стыхійныя схо-
ды, людзі заклікалі правесці 
агульнагарадскі мітынг з 
патрабаваннем адстаўкі тых, 
хто хлусіў ім у вочы.

І тады рэспубліканскае 
і віцебскае кіраўніцтва 
выступіла дуплетам.

24 лістапада 1998 г. 
«Звязда» надрукавала паве-
дамленне «У ЦК Кампартыі 
Беларусі і Савеце Міністраў 
БССР»: «…Віцебскаму абкаму 

КПБ і аблвыканкаму правесці 
тлумачальную работу з 
насельніцтвам аб тым, што 
рознага кшталту некампе-
тэнтныя сцвярджэнні аб 
будаўніцтве АЭС не маюць 
падстаў, а толькі адцягва-
юць людзей ад выканання 
вялікіх і складаных праграм, 
намечаных XXVII з’ездам 
КПСС, XIX Усесаюзнай 
партыйнай канферэнцы-
яй і ХХХ з’ездам Кампартыі 
Беларусі».

Здагадваюся, з якімі 
пачуццямі чыталі гэтую заяву 
віцэ-прэм’ер Фірысанаў і кіраўнік 
«Белэнерга» Хартановіч, якія 
некалькімі днямі раней «некам-
петэнтна сцвярджалі», што АЭС 
будзе будавацца.

Аўтадафэ  
не атрымалася

Загад ЦК Грыгор’еў 
выканаў у той жа дзень – у 
актавай зале тэхналагічнага 
інс ты т у т а  с абр а л і 
прадстаўнікоў грамадскасці, 
запрасілі і нашу ініцыятыўную 
групу. Прыехала і аблас-
ное тэлебачанне – зды-
маць палітычнае фіяска 
«нефармалаў».

Грыгор’еў ізноў заявіў, што 
«ніякага будаўніцтва АЭС на 
тэрыторыі Віцебскай вобласці 
не планавалася і не плануец-
ца». Мне прыйшлося выйсці 
на трыбуну і працытаваць 
фрагмент сумеснай пастано-
вы ЦК КПБ, Савета Міністраў 
БССР і Мінэнерга СССР аб 
будаўніцтве станцыі.

«Я такой пастановы ЦК не 
ведаю!» – гэтыя словы члена 
абодвух ЦК (саюзнага і бела-
рускага) патанулі ў абураных 
галасах аўдыторыі.

Але потым выступіў 
выкладчык тэхналагічнага 
інстытута М.Сямёнаў: два 
дні таму ён быў у Гарадоцкім 
раёне, на свае вочы бачыў 
групу вышукальнікаў 
«Кіеўатамэнерга», тэхніку, 
свідравальныя машыны. 
Калі Сямёнаў расказаў, што 
праекціроўшчыкі мярку-
юць ператварыць возера 
Вымна ў «акумулятар вады», 
набіраючы яе з Дзвіны, а 
потым, пасля выкарыстання 
на АЭС, скідваць ваду назад 
у Дзвіну, зала выбухнула абу-
рэннем.

Тэлевізійнай групе далі 
каманду згортвацца: было зра-
зумела, што ніякага рэпартажу 
з аўтадафэ над «безадказнымі 
асобамі» не атрымаецца.

Мы перамаглі.
Наколькі мне вядома, 

Грыгор’еў быў вымушаны 
звязвацца з Масквой і патра-
баваць спынення вышукаль-
ных прац, паколькі сітуацыя 
ў Віцебску можа выйсці з-пад 
кантролю.

На Віцебскай АЭС была 
пастаўлена кропка.

Бо не пабаяліся
Чаму віцяблянам 30 гадоў 

таму ўдалося дамагчыся адме-
ны пастаноў ЦК і ўрада аб 
будаўніцтве АЭС?

Думаю,  нема лую 
ролю ў гэтым адыграла 
бескампраміснасць і сама-
адданасць членаў віцебскай 
ініцыятыўнай групы, 
гатоўнасць людзей, імёны 
якіх я назваў вышэй, ісці, што 
называецца, да канца.

Але гэтыя намаганні 
не мелі б выніку, калі б 
самі віцябляне не адчувалі 
адказнасці за ўласны лёс і лёс 
сваіх нашчадкаў.

І быў яшчэ адзін вельмі 
важны фактар: у людях пача-
ло абуджацца пачуццё ўласнай 
годнасці, перад якім адступаў 
страх. Абурыўшыся тым, 
што начальства, напляваўшы 
на чарнобыльскую бяду, 
адкрыта хлусіць, віцябляне 
перасталі баяцца казаць 
праўду ў вочы самым 
высокім кіраўнікам. Яшчэ 
праз год беларусы выйшлі 
на плошчы, выбралі сваіх 
дэпутатаў і ў 1991 годзе 
дамагліся Незалежнасці.

Меў рацыю Папа Ян 
Павел II, калі звяртаўся да 
суайчыннікаў са словамі: «Не 
бойцеся!»

1-ы сакратар Віцебскага абкама КПБ Уладзімір 
Грыгор’еў і журналіст Сяргей Навумчык падчас 
дыскусіі адносна будаўніцтва Беларускай АЭС.  

24 лістапада 1988 г. Фота Уладзіміра Базана.

СТАЛІЦА

У Мінску 
пабудуюць 

20-кіламетровую 
веладарожку

У наступным годзе  
пачнецца будаўніцтва 

трох участкаў 
веладарогі.

У парку Цівалі 
(непадалёк ад станцый 
метро «Спартыўная» і 
«Кунцаўшчына») праця-
гласць складзе кіламетр. 
Невялікі кавалак дадасца 
ад аквапарка «Лебядзіны» 
ў бок МКАД.

Але га лоўная 
велабудоўля – дарожка 
ад вуліцы Ташкенцкай у 
Чыжоўцы да Цнянскага 
вадасховішча ў Зялёным 
Лузе. Гэта каля 20 
кіламетраў, паведамляюць 
«Мінск-Навіны».

З цягам часу мяркуец-
ца зрабіць і кальцавую для 
аматараў веласіпеднага 
руху. Яна звяжа 5 паркаў 
горада.

ЖАХ!

Патанулі  
два рыбакі

Здарэнне адбылося 
ў Івацэвіцкім раёне на 
возеры Вулькаўскім у 
нядзелю. 

Мужчына, які рыба-
чыў на возеры, пачуў 
дзіўныя гукі і зацікавіўся 
імі. Прыкладна за 70 
метраў ад берага ён 
знайшоў цела мужчыны 
і выклікаў ратавальнікаў. 
Неўзабаве супрацоўнікі 
МНС знайшлі непадалёк 
яшчэ адзін труп мужчы-
ны і драўляную лодку, 
напоўненую вадой.

П а в е д а м л я е ц ц а , 
што загінулі 40-гадовы і 
43-гадовы жыхары гарад-
скога пасёлка Целяханы. 
Паводле інфармацыі 
БЕЛТА, Следчы камітэт 
пачаў праверку па факце 
іх гібелі. Прычыну смерці 
назавуць эксперты.

ДАВЕДАЧНАЕ 
БЮРО

Тэлевізар два 
разы рамантавалі

Набылі тэлевізар, 
але, відаць, зусім 
няўдалы. За восем 
месяцаў ужо два разы 
аддавалі ў рамонт 
(праблема адна і тая 
ж – з экранам). Ці 
можна яго абмяняць 
на іншы?

Валерый ЛІПСКІ,  
г.Кобрын.

– Можна, бо пры пры 
рамонце выяўляліся адны 
і тыя ж дэфекты. Таму 
пішыце заяву на абмен 
тавару.

З’явіліся 
праблемы з 
абшыўкай
Набыла канапу, 

вельмі спадабаўся 
колер абшыўкі. Але 
за лета гэтая самая 
абшыўка выцвіла і 
зараз, праз паўгода 
пасля пакупкі, ста-
ла ўжо зусім іншага 
колеру, які мне не 
падабаецца. Ці мож-
на вярнуць канапу ў 
магазін?

Святлана МАЦВЕЕВА, 
г.Ліда.

– Можна, бо ў працэсе 
выкарыстання тавару 
выявіліся дэфекты 
няякаснай афарбоўкі. Гэта 
вытворчая недапрацоўка.

Зламаўся  
таймер

Купілі кухню, у 
камплект уваходзіў 
і гадзіннік-таймер. 
Ужо праз паўгода ён 
зламаўся. Ці можна 
прад’явіць прэтэнзіі 
прадаўцу?
Мікалай ГАЛЬЧАНЮК, 

г.Слуцк.
– Безумоўна. Можаце 

аформіць адмову ад 
рамонту і запатрабаваць, 
каб вам паставілі новы 
таймер.
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Л Ю С Т ЭР К А

ПАМЯЦЬ

На сталічных Кальва-
рыйскіх могілках у мінулую 
пятніцу быў адкрыты помнік 
на магіле Ніла Гілевіча. 
Асновай для яго скуль-
птар Ігар Засімовіч абраў 
лагойскі валун, прывезены 
з радзімы народнага паэта. 
Адкрыццё было шматлюд-
ным, над прысутнымі луналі 
бел-чырвона-белыя сцягі. 
Нягледзячы на раптоўна 
памацнелы мароз, жалобны 
мітынг зацягнуўся – многія 
з прысутных пажадалі ска-
заць слова ўдзячнасці. Пры 
помніку прамаўлялі сын і 
брат паэта Сяргей Гілевіч і 
Мікола Гіль, акадэмік Радзім 
Гарэцкі і паэт Анатоль 
Вярцінскі, мастак Рыгор 
Сітніца і літаратуразнавец 
з Мазырскага ўніверсітэта 
Тамара Нуждзіна, дзейны 
старшыня Саюза беларускіх 
пісьменнікаў Барыс 
Пятровіч і былы старшыня 
ГА «Таварыства беларускай 
мовы» Алег Трусаў… 

Ці не ўсе выступоўцы, 
гаворачы пра веліч зро-
бленага Нілам Гілевічам, 
згадвалі і пра яго 23-кніжжа 
– збор твораў, які ён выдаў за 
ўласную пенсію.  

І мне падумалася: гэта 
таксама помнік. Не менш 
вечны, чым лагойскі валун 
на Кальварыі. Помнік 
працаздольнасці паэта, ягона-
му таленту. Бо насамрэч тыя 
23 тамы – падзея сапраўды 
ўнікальная за ўсе 500 гадоў 
беларускага кнігавыдання, 
сагрэтага скарынаўскім сон-
цам маладзіковым. Але нават 
Скарыну было, відаць, лягчэй 
выдаць 22 кнігі Бібліі – спрыяў 
жа яму «сын радцы места 
віленскага» Багдан Онкаў. А 
народнаму паэту давялося 
разлічваць толькі на сябе – не 
знайшлося ні смелага фундата-
ра, ні спрытнага выдаўца. 

Памятаю, мы гутарылі з 
Нілам Сымонавічам пра яго 
23-кніжжа, і я заўважыў, як 
мой суразмоўца зрэдку кідаў 
позірк на тыя васільковага 
колеру тамы – як фельдмар-
шал на пашыхтаваныя палкі.

Першы том выйшаў 
накладам 500 асобнікаў. 

Апошні – усяго 70. Нават ва 
ўсе раённыя бібліятэкі тыя 
тамы ў поўнай камплектацыі 
не патрапілі. І каго тут 
вінаваціць? Хіба пенсіённы 
фонд – за малую пенсію… 
Што ж, будзем спадзявацца, у 
лепшыя часы Гілевічаў Збор 
твораў хтосьці размножыць, 
каб усім хапіла.

Той 23-томнік – адначасо-
ва антыпомнік і палахлівым 
дзяржаўным выдавецт-
вам, для якіх народны паэт 
зрабіўся персонай non 
grata. Цягам апошніх гадоў 
дваццаці пяці ён выдаваў 
свае вершы (як правіла, яны 
праходзілі апрабацыю на 
старонках «Народнай Волі») 
бібліяфільскімі накладамі. 
Зборнікі дарыў сябрам, 
якіх адмыслова для гэта-
га запрашаў да сябе дахаты. 
Так пабачылі свет «Дзверы ў 
гісторыю», «Замова ад стра-
ху», «У ноч на Пакровы», 
«З Божай ласкі – дасеўкі», 
«Эпіграмы» (да іх мне выпаў 
гонар напісаць прадмову). 

На Кальварыі высту-
поўцы гаварылі і пра тое, 
што Гілевіча, як нікога з 
паэтаў-сучаснікаў, чыталі ўсе 
– і акадэмікі, і даяркі. Што 
гэта сапраўды так, неадной-
чы давялося пераканацца 
і мне. Помню, парымся ў 
сяброўскай лазні ў родным 
маім Дзярэчыне, і раптам 
галоўны інжынер мясцова-
га калгаса Уладзімір Бартош 
пачынае чытаць «Сказ пра 
Лысую Гару». Аказалася – ён 
ведае ўсю паэму на памяць! 

А знаёмы настаўнік 
з Зэльвеншчыны адной-
чы напрамілы бог папрасіў 
дастаць (як за савецкім часам 
даставалі якога-небудзь 
Дзюма!) Гілевічаў зборнік 
«Дзверы ў гісторыю». Зямляк 
быў на курсах у сталіцы, 
там нехта чытаў услых гэту 
кнігу – спадабалася і фізікам, 
і лірыкам. Настаўнік мне так 
і напісаў: «Творчасць Ніла 
Гілевіча – мой тут галоўны 
аргумент у местачковых 
дыскусіях пра пакручастыя 
шляхі айчыннай гісторыі. Дзе 
не даходзіць слова празаічнае, 
спрацоўвае трапная і 

дасціпная эпіграма: «Дзверы ў 
гісторыю вузкія вельмі – / цяж-
ка праходзяць і людзі, і шэль-
мы. / Дзверы ж адтуль – шырэй 
за вароты: / вылеціш вон – і не 
ўспомняць, хто ты». 

Творчасць Ніла Гілевіча – 
як аргумент… Адразу згадва-
ецца паэт Анатоль Вярцінскі, 
які, нібы падслухаўшы зэль-
венскага настаўніка, напісаў 
верш пад назвай «Здарэнне 
ў Судны дзень, альбо Ніл 
Гілевіч як аргумент». Каб не 
цытаваць гэты вялікі (ва ўсіх 
сэнсах!) твор, коратка пера-
кажу яго змест.

Сын Божы судзіў наро-
ды, якія размаўлялі з ім на 
сваіх мовах. Калі ж дайшла 
чарга да беларусаў, найвы-
шэйшы суддзя мусіў перапы-
таць: «Дык вы – беларусы?». 
Адказ прагучаў бязладна і не 
задаволіў Сына Божага. Тады 
ён запатрабаваў назваць 
беларуса, «хто мову родную 
прыняў з маленства / як запа-
ветны скарб, як Божы дар, / 
хто потым на шляху жыц-
цёвым / быў верны ёй і вусна, 
і пісьмова, / быў верны ёй і ў 
радасці, і ў горы, / быў верны 
ёй у мроях і ва ўчынках, / хто 
ні на хвілю уявіць не мог / 
свой лёс і лёс свайго народа / 
без мовы роднай…». І назвалі 
беларусы імя Ніла Гілевіча, і 
прынеслі да Хрыстовага паса-
ду ўсе кнігі паэта ўключна 

з галоўным аргументам 
Гілевічавай вернасці роднай 
мове – кнігай «Любоў прас-
ветлая». «І склаўся з кніг тых 
велічэзны стос – дзівіўся, 
гледзячы на іх, Хрыстос». І 
– змяніў гнеў на літасць. Так 
былі ўратаваны беларусы ад 
апраметнай.

Ніла Гілевіча ў такой 
– біблейскай – іпастасі 
заўважыла (яшчэ ў 1965 год-
зе!) і Ларыса Геніюш. У адным 
з лістоў да літаратуразнаўцы 
Міколы Прашковіча яна 
трапна заўважыла, што 
ў Беларусі ёсць свой Ніл – 
«жывіцель пустэльні». 

«Жывіць пустэльню» – 
праца велічэзная, яна пад 
сілу толькі волатам-рэкам і 
волатам-паэтам. З усіх бакоў 
наступаюць пяскі, а трэ-
ба зберагчы і памножыць 
аазісы. Ніл Гілевіч свае 
аазісы збярог і памножыў 
– аазіс веры ў свой вечны 
народ, аазіс любові да сва-
ёй святой зямлі, аазіс, у якім 
ад сухмені ратуецца мова. 
Бо, калі мову як нацыяналь-
ную каштоўнасць не ахоўвае 
закон, яе зберагуць даскана-
лыя творы, напісаныя на ёй. 
А менавіта той стос, на які 
глядзеў і дзівіўся Хрыстос. 

Успамінаецца мне і адна 
паездка на маю радзіму. У 2005 
годзе мы з Нілам Гілевічам, 
Эдуардам Акуліным 
і Сяргеем Чыгрыным 
выступалі на Зэльвеншчыне 
– у Галынкаўскай і Елкаўскай 
сярэдніх школах, а потым 
заехалі ў маю родную вёску, 
дзе нас сустрэла мама. 13 
гадоў з тае пары мінула, а яна 
ў кожны мой прыезд усё згад-
вае таго «папраўдзі добрага 
паэта, які пісаў так жалосна».

Не толькі жалосна, мама! 
Але і громагалосна, калі даваў 
адпор ворагам беларушчыны. 
І мілосна, калі прызнаваўся 
ў сваёй вялікай і бясконцай 
любові – адзінай жанчыне і 
адзінай айчыне...

Зямны шлях грамадзяніна 
Беларусі Ніла Гілевіча 
закончыўся пад шэрым 
валуном на Кальварыйскіх 
могілках. Творчы шлях 
народнага паэта Ніла Гілевіча 
падвынікаваны Зборам твораў 
у 23 тамах. Гэта два велічныя 
помнікі, і немагчыма сёння 
прадказаць, які з іх больш 
вечны – камень ці слова?   

Акадэмік-геолаг Радзім 
Гарэцкі патлумачыў мне на 
могілках, што лагойскі валун 
надзвычай трывалай пароды, 
яму не страшны ні маразы, 
ні спёка. 

Але ж і слова Ніла Гілевіча 
таксама «трывалай пароды». 
Яго творчасць можа ажывіць 
яшчэ не адну пустэльню, каб 
з’яўляліся і размнажаліся на 
роднай зямлі аазісы любові 
да беларушчыны.

Міхась СКОБЛА.

Інтрыга  
да апошняга…

Да заканчэння чэмпіянату Беларусі па футболе  
застаецца адзін тур.

Калі пытанне залатых медалёў было вырашана барысаўскім БАТЭ 
датэрмінова, то размеркаванне серабра і бронзы адбудзецца толькі ў 
апошнім туры. А значыць, інтрыга захоўваецца да апошняга! І пакуль 
на гэтыя ўзнагароды прэтэндуюць адразу тры каманды – мінскае 
«Дынама», салігорскі «Шахцёр» і «Віцебск».

Вось вынікі матчаў 29-га тура: «Тарпеда» (Мінск) – «Тарпеда-
БелАЗ» (Жодзіна) – 0:2, «Днепр» (Магілёў) – «Дынама» (Мінск) – 0:3, 
«Слуцк» – «Іслач» (Мінскі раён) – 0:1, «Віцебск» – «Гарадзея» – 1:0, 
«Дынама» (Брэст) – «Гомель» – 0:0, «Мінск» – «Нёман» (Гродна) – 
1:2, «Смалявічы» – «Шахцёр» (Салігорск) – 0:2, БАТЭ (Барысаў) – 
«Прамень» (Мінск) – 4:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 29 23 3 3 53–22 72
Шахцёр 29 18 7 4 41–14 61
Дынама (Мн) 29 17 9 3 38–17 60
Віцебск 29 18 5 6 44–19 59
Тарпеда-
БелАЗ 29 16 6 7 34–16 54
Дынама (Бр) 29 13 10 6 49–30 49
Нёман 29 12 7 10 31–29 43
Слуцк 29 11 3 15 26–34 36
Гарадзея 29 8 7 14 29–33 31
Мінск 29 7 9 13 34–38 30
Іслач 29 7 9 13 17–35 30
Гомель 29 7 7 15 15–33 28
Тарпеда 29 6 6 17 20–38 24
Смалявічы 29 5 8 16 20–38 23
Прамень 29 4 11 14 23–43 23
Днепр 29 3 7 19 15–50 16

ФУТБОЛ

P.S. У апошнім, 30-м, туры 2 снежня згуляюць: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – БАТЭ, «Прамень» – «Смалявічы», «Шахцёр» – «Мінск», 
«Нёман» – «Дынама» (Брэст), «Гомель» – «Віцебск», «Гарадзея» – 
«Слуцк», «Іслач» – «Днепр», «Тарпеда» (Мінск) – «Дынама» (Мінск).

Помнікі Нілу Гілевічу  

ПЕРСОНА

«Хросны бацька» беларускага каратэ
Сёлета беларускаму каратэ стукнула сорак гадоў. З лістапада 1978-га, калі каратэ было афіцыйна прызнана ў Беларусі, шмат вады сплыло.

Алег Барысавіч Кірыенка быў адным з тых, хто пачынаў каратэ ў Беларусі. Ён ведае, як усё пачыналася, ён помніць, як каратэ трапіла пад забарону, ён радуецца, што від спорту, якому 
ён аддаў дзясяткі гадоў жыцця, нарэшце ўключаны ў праграму наступных Алімпійскіх гульняў.
Мы сустрэліся з Алегам Кірыенкам на турніры, прысвечаным 40-годдзю айчыннага каратэ…

– Насамрэч першыя заняткі 
каратэ пачаліся ў Мінску яшчэ ў 
1974-м, – узгадвае Алег Барысавіч. 
– Каратэ прывёз сюды Аляксандр 
Кажамякін. Мы з ім землякі – 
абодва з горада Унеча, што на 
Браншчыне. Ён паступіў у Мінскі 
інстытут фізічнай культуры 
ў 1974-м, я – праз год. З гэтага 
ўсё і пачалося. Набіраліся групы 
энтузіястаў, мы сталі займацца. Так 
што называць мяне адзінаасобным 
пачынальнікам беларускага кара-
тэ не зусім правільна. Я быў не 
адзіным, з каго ўсё пачалося.

А ўвогуле пра каратэ я 
даведаўся ў 1968-м. Тады на экра-
ны выйшаў фільм «Геній дзюдо». 
Там былі кароценькія эпізоды, 
звязаныя з гэтым відам спорту. 
Першыя трэніроўкі былі цал-
кам скапіраваны са сцэн гэтай 
стужкі, пазней нейкія элемен-
ты мы сталі прыдумляць, нешта 
дадаваць, нешта ўдасканальваць… 
Трэніроўкі нагадвалі набор нейкіх 
акрабатычных эцюдаў, спроб 
бегання босымі нагамі па сцен-
ках ды рассякання ўдарамі далоні 
драўляных сучкоў. Карацей, 
ведаў у нас не было ніякіх, затое 
энтузіязму – з галавой.

Да 1978 года каратэ афіцыйна 
не дазвалялі, але і не забаранялі 
– мы трэніраваліся і на адкрытых 
спортпляцоўках, якія ў савецкія 
гады былі ледзь не ў кожным два-
ры, і ў спортзале ІФК, калі быў 
дазвол ад выкладчыкаў… Карацей, 
развіваліся.

–Ці праўда, што інфармацыю 
аб тым, што такое каратэ, вы 
бралі з самвыдата?

– Не, не праўда. Пад забарону 
наш від спорту ў канцы 1970-х 
яшчэ не трапіў, таму інфармацыя 
была ў адкрытым доступе. І свежы 
вецер у гэтым сэнсе падзьмуў з 
Прыбалтыкі – з Таліна.

Эстонска-фінскі варыянт 
каратэ ў Мінск прывёз Вячаслаў 
Кіршэўскі, выдатны майстар, 
на вялікі жаль, ён не дажыў да 
нашых дзён. Дык вось ён пры-
вёз у Беларускую ССР патрэбную 
інфармацыю, і нашы трэніроўкі 
набылі новы, я сказаў бы, мета-
дычна правільны сэнс, бо 
эстонска-фінскі варыянт вельмі 
блізкі да спартыўнага каратэ – з 
адпрацоўкай тэхнікі, якая ў нас 
была слабай, са спарынгамі і гэтак 
далей…

Пазней разам з Кажамякіным 
мы аб’ездзілі школы каратэ 
па ўсім Саюзе – былі ў Маскве, 
Ленінградзе, Горлаўцы, Данецку… 
Збіралі перадавы вопыт. Я быў 
першым старшым трэнерам.

– Пагаворваюць, што славу-
ты барэц Аляксандр Мядзведзь 
няроўна дыхаў да каратэ…

– Аляксандр Васільевіч, ужо 
будучы алімпійскім чэмпіёнам, 
неаднаразова прыходзіў на нашы 
паказальныя выступленні, яму 
падабалася. І мне падаецца, што 
ў тым ліку і дзякуючы яму бела-
рускае каратэ атрымала добры 
імпульс для развіцця. Калі 
відам спорту цікавяцца людзі з 
імем, самі ведаеце, што бывае… 
Зялёнае святло загарэлася для 
беларускіх каратыстаў напоўніцу, 
і мы гэтым скарысталіся. У 
Беларусі сталі праводзіцца 

афіцыйныя спаборніцтвы.
– Поспехі прыйшлі адразу?
– Амаль што. У 1982 го- 

дзе каманда Беларускай ССР ста-
ла мацнейшай у Саюзе, а праз 
год мы былі другімі. У 1983-м за 

нашу каманду, якую на той час 
трэніраваў Аляксандр Ляцецкі, 
выступаў і я.

Дарэчы, раскрыю вам невялікі 
сакрэт. Вы ж ведаеце, што кара-
тыст апрануты ў кімано? Вось і мы 
гэта ведалі. А дзе і з чаго пашыць 
– не асабліва ўяўлялі. Таму бралі 
звычайныя прасціны і шукалі зна-
ёмых жанчын, якія ўмелі праца-
ваць на швейнай машынцы. Зараз 
шмат у каго ёсць гэтыя чорна-
белыя фотаздымкі, дзе мы высту-
паем у кімано з просцін. Канечне, 
такое кімано было нядоўгавечным 
– месяцы на два-тры хапа-
ла, а потым наперад – за новай 
прасціной…

– Нягледзячы на першыя 
поспехі беларускага каратэ, 
гэты від спорту быў забароне-
ны. За заняцце каратэ наступала 
крымінальная адказнасць. Алег 
Барысавіч, чаму, на ваш погляд, 
партыйныя вярхі забаранілі 
гэты від спорту?

– Асноўная прычына, на 
мой погляд, высокі траўматызм 
спартсменаў. На маёй памяці 
было пяць смяротных выпадкаў 
на татамі за некалькі гадоў перад 
забаронай у 1984-м. І гэта толькі 
на афіцыйных спаборніцтвах. 
Пагадзіцеся, гэта вельмі многа. 
Адзін з такіх выпадкаў здарыўся 
на маіх вачах.

Адбылося гэта ў Кішынёве. 
На татамі выйшлі два сябры – 
ленінградцы Гладышаў і Рыш. 
Пачаўся паядынак. Арнольд 
Рыш правёў атаку саперніка 
ў корпус. Удар быў нямоц-
ны, але… Гладышаў захістаўся, 

зрабіў некалькі крокаў і ўпаў на 
татамі… Праз 10–15 секунд ён 
памёр. Імгненна. Потым дактары 
сказалі, што ў яго былі пэўныя 
праблемы з сэрцам. Але ж чала-
века не вернеш – смяротная 
выпадковасць.

– Яшчэ адной прычынай 
забароны прынята лічыць 
фінансавую…

– Так. Напрыклад, у Мінску 
заняткі для навічкоў каштавалі 
3 рублі, а ў Маскве трэнеры, 
якія часцяком не мелі ніякага 
ўяўлення пра каратэ, бралі па 10, 
25, а то і 60 рублёў. Зразумела, 
афіцыйны кошт заняткаў быў 
ніжэйшы, людзі проста клалі 
розніцу сабе ў кішэню.

Дарэчы, наколькі я ведаю, у 
Беларусі не было ніводнага выпад-
ку, калі б чалавек трапіў за краты 
праз заняткі каратэ, у Расіі такія 
рэчы здараліся.

І яшчэ адной прычынай заба-
роны нашага віду спорту стала 
выключна ідэалагічная. Каратэ 
выхоўвае цэльную, незалежную 
асобу. Такая філасофія відавочна 
ішла ў разрэз з камуністычнай 
ідэалогіяй, якая прымушала лю- 
дзей «хадзіць строем».

– Падчас забароны каратэ вы 
былі вымушаны сысці ў падпол-
ле…

– Так, бо секцыі, дзе займаліся 
каратысты, пільна правяраліся 
адказнымі работнікамі. Спорт я 
не кінуў, усё гэта набыло новыя 
формы: ствараліся групы па 
агульнай фізічнай падрыхтоўцы, 
у якіх спартсмены махалі 
рукамі ў баксёрскіх пальчатках. 

Нехта прыходзіў у групы дзеля 
заняткаў ушу – таксама ўсходняе 
адзінаборства, якое забаронена не 
было. Паміж імі ёсць адрозненні, 
але неспецыялісту зразумець іх 
складана. Таму выкручваліся.

Час, калі каратэ трапіў пад 
забарону, беззваротна страчаны. 
Мы адсталі ў развіцці ад усяго 
свету гадоў на дваццаць, зараз 
вось даганяем. І поспехі, я вам ска-
жу, ёсць. Таму што адзінаборствы 
– гэта наша, беларускае. Спакон 
вякоў так было.

–Зараз людзі актыўна займа-
юцца каратэ?

– Такога буму, як у часы СССР, 
няма. Мне зараз 65 гадоў, і я 
па-ранейшаму выкладаю каратэ, 
бо гэта маё жыццё, я ў добрым сэн-
се фанат. Дык вось на базе Палаца 
дзяцей і моладзі, дзе я працую, 
створаны групы. Дарослыя хо- 
дзяць, дзеці ходзяць, але не сказаць 
што шмат. Зараз камп’ютарны век, 
часцяком дзеці выбіраюць гаджэ-
ты, а не заняткі ў спортзале…

– Алег Барысавіч, прызнайце-
ся: вам даводзілася прымяняць 
спартыўныя навыкі па-за татамі?

– Сітуацыі ў жыцці былі роз-
ныя, але запомніце адно про-
стае правіла: каратыст ніколі 
не будзе ўжываць сілу супраць 
непадрыхтаванага хаця б на 
яго ўзроўні чалавека. Я ўвогуле 
прыхільнік мірнага вырашэння 
спрэчных сітуацый. Маё крэда 
такое: запалку лепш патушыць, 
як толькі яна загарэлася, чым 
дачакацца, пакуль шугане полы-
мя… З тым і жыву.

Гутарыў Віталь ГАРБУЗАЎ.

Алег Кірыенка нарадзіўся 1 лютага 1953 года. Кандыдат у майстры 
спорту СССР, уладальнік 5-га дана па каратэ. У 1978–1981 гадах першы 
галоўны трэнер зборнай БССР. Чэмпіён СССР 1979 года. Сярэбраны прызёр 
чэмпіянатаў СССР у асабістым і камандным кумітэ. Неаднаразовы чэмпіён і 
прызёр чэмпіянатаў БССР па каратэ.

Як трэнер падрыхтаваў чэмпіёнаў і прызёраў СНД, Еўропы і свету. Сярод 
яго выхаванцаў Андрэй і Святлана Вількіны і іншыя.

Зараз выкладае каратэ на базе мінскага Палаца дзяцей і моладзі.

ДАВЕДКА «НАРОДНАЙ ВОЛІ»

Падпісацца на «Народную Волю»  можна ў любы дзень у любым паштовым аддзяленні ці ў спецыялізаваныхпунктах «Белсаюздруку».



Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба.
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с добавлением 
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рыба, вино.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба, вино.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба.

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не 
вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, 
раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру
ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. 
Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі 
№947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі 
Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 
Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 26.11.2018 у 17.00.  Аб'ём 4 
друк. ар ку шы. Ты раж 23 010 экз. За каз № 4092.

Адрас рэдакцыi:
220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а.

Прыёмная: тэл./факс (017) 3286871.
Тэл. рэкламнага аддзела:  (017) 3286609

nvonlineinfo@gmail.com      
http://www.nv-online.info 

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Календарь   
Рождественского 
поста: с 28 ноября 
по 7 января

Среда,  
28 ноября

Четверг,  
29 ноября

Пятница,  
30 ноября

Суббота,  
1 декабря

Воскресенье,  
2 декабря

Понедельник, 
3 декабря

Горячая 
растительная пища 

без масла

Вторник, 4 декабря, большой праздник 
Введение во храм Пресвятой Богородицы.

Горячая пища  
с растительным маслом, рыба, вино.

Среда 
5 декабря

Четверг 
6 декабря

Пятница 
7 декабря

Суббота 
8 декабря

Воскресенье,  
9 декабря

Понедельник, 
10 декабря

Вторник, 
11 декабря

Среда,  
12 декабря

Четверг,  
13 декабря

Пятница,  
14 декабря

Суббота, 
15 декабря

Воскресенье, 
16 декабря

Понедельник,  
17 декабря

Вторник, 
18 декабря

Среда, 19 декабря
Большой праздник

Четверг, 
20 декабря

Пятница,  
21 декабря

Суббота, 
22 декабря

Воскресенье,  
23 декабря

Понедельник, 
24 декабря

Вторник,  
25 декабря

Среда, 
26 декабря

Четверг, 
27 декабря

Пятница, 
28 декабря

Суббота,  
29 декабря

Воскресенье, 
30 декабря

Понедельник, 
31 декабря

Вторник,  
1 января

Понедельник,  
7 января. 

РОЖДЕСТВО 
ХРИСТОВО. 

Окончание поста.  
Сегодня  

(и до Крещенского 
сочельника,  
18 января)  

можно есть всё.

Память святителя Николая, архиепископа 
Мир Ликийских, чудотворца.

Холодная пища с раст. маслом, вино.

Среда,  
2 января

Четверг,  
3 января

Пятница,  
4 января

Суббота, 
5 января

Воскресенье, 
6 января

1 день  
Рождественского поста Холодная пища  
без растительного масла.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба, вино.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба, вино.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая 
растительная пища 

без масла

Горячая 
растительная пища 

без масла

Горячая пища  
с добавлением 
растительного  

масла.
 Холодная пища  

без растительного  
масла.

Горячая 
растительная пища 

без масла.

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба, вино.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая пища с 
добавлением 

растительного 
масла

 Холодная пища  
без растительного  

масла.

Горячая 
растительная 

пища без масла
 Холодная пища  

без растительного  
масла.

Рождественский 
сочельник. 

Строгий пост. 
Не едят до 

первой звезды. 
Разговляются 

сочивом.

Горячая 
растительная пища 

без масла.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Яма  
мінскага 

«Дынама»
Сталічная каманда па-ранейшаму 

знаходзіцца на дне турнірнай табліцы  
ў чэмпіянаце Кантынентальнай  

хакейнай лігі.

Як вядома, адносна не так даўно ў «Дынама» адбылася 
змена трэнераў. Канадскага спецыяліста Гордзі Дуаера 
замяніў добра вядомы беларускім балельшчыкам Андрэй 
Сідарэнка, які яшчэ ў 1990-я трэніраваў мінскі клуб 
«Цівалі» і зборную Беларусі. Якія тады былі дасягненні! Але 
і падбор ігракоў быў зусім іншы: Руслан Салей, Аляксандр 
Андрыеўскі, Эдуард Занкавец, Андрэй Скабелка… Што ні 
хакеіст, то зорка!

Аднак іншыя часы – іншыя норавы і гульні. За 20 
гадоў беларускі хакей, у які грошы ўкідвалі як у прорву, 
аказаўся на ўзроўні, які прынята называць «ніжэй 
плінтуса». Зборная Беларусі ў гэтым годзе вылецела ў 
ніжэйшы дывізіён, чаго з ёй не здаралася ўжо доўгі час, 
а галоўны клуб краіны – мінскае «Дынама» – целяпаецца 
ўнізе турнірнай табліцы ў першынстве КХЛ.

Калі каманда пад кіраўніцтвам Гордзі Дуаера 
прайграла 13 разоў запар, гэта, відаць, перапоўніла чашу 
цярпення хакейных «куратараў», і канадца адправілі 
ў адстаўку. Але і Андрэй Сідарэнка – не ўсёмагутны 
чараўнік, які прыйшоў на новую пасаду з чароўнай 
палачкай. З сямі матчаў, якія «Зубры» правялі пад яго 
кіраўніцтвам, у пяці яны ўжо прайгралі. У апошняй 
гульні ва Уфе мясцовы «Салават Юлаев» і наогул разнёс 
мінскую каманду ўшчэнт – 6:1! Так што, па вялікім 
рахунку, пакуль нічога новага.

І Сідарэнка правільна кажа: гуляем так, як можам. 
Вось што ён сказаў пасля паражэння ад уладзівастоцкага 
«Адмирала»: «На жаль, на ўсіх гульнях фізічны стан ігракоў 
не самы лепшы. Гэта моцна ўплывае на псіхалагічны стан 
хакеістаў. Няма балансу паміж абаронай і атакай, мала 
забіваем. Гульні ідуць праз дзень, таму падцягнуць фізічныя 
кандыцыі практычна няма часу».

А вось яго каментарый пасля паражэння ад «Салавата 
Юлаева»: «Нас хапіла толькі на першы перыяд. Другі 
правалілі, зрабілі шмат памылак. Прычына – фізічны 
стан, які не дазваляе нам дасягнуць той  інтэнсіўнасці, 
якую хацелася б бачыць. Хлопцы стараюцца, але не хапае 
фізічных кандыцый».

Адным словам, трэнерскі штаб, па сутнасці, прызнае, 
што фізічная падрыхтоўка каманды была правалена. І 
спытаць няма з каго – канадзец ужо ў адстаўцы.

Адно радуе – у «Дынама» застаюцца аптымісты. Днямі 
18-гадовы нападаючы «Зубраў» Іван Драздоў заявіў: «У 
нас моцная каманда, але нам проста не шанцуе. Трэба 
сабрацца, і тады перамогі прыйдуць».

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
Фота: hcdinamo.by

P.S. Наступны матч «Дынама» згуляе 28 лістапада 
на «Мінск-Арэне» з адным з лідараў чэмпіянату – фінскім 
«Ёкерытам».

Горячая пища  
с добавлением 

растительного масла,  
рыба.


